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KAKO USPEŠNI SMO BILI V I. POLLETJU 1987 
V PRIMERJAVI Z NAŠIMI "SORODNIKI”

Pogoji nestabilnega gospodarstva nam narekujejo, da 
sproti spremljamo poslovanje v delovni organizaciji in na 
osnovi določenih kazalcev vršimo analize, ki so podlaga 
za sprotno ukrepanje. Vendar pa se moramo občasno ozreti 
tudi na zunanje okolje in primerjati naš delež in uspešnost 
z nekom. S tem prebijamo "kitajski zid”, ki bi lahko bil ob 
naši zaverovanosti vase, usoden, hkrati pa lahko povzame
mo določeno ločnico med nekaterimi objektivnimi okoli
ščinami in subjektivnimi svojstvi. Na prve poskušamo 
vplivati skupaj s tistim, s katerimi se primerjamo, z dru
gimi pa se moramo spoprijeti z lastnimi močmi.
V nadaljnjem tekstu želimo podatkovno in opisno ilustri
rati vlogo in uspešnost temeljne organizacije Zdraviliška 
dejavnost in temeljne organizacije Polnilnica v primerjavi 
s svojima branžama.

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST

Na podlagi "Analize pogojev in rezultatov poslovanja OZD 
s področja gostinstva, turizma, zdravilišč in žičnic v prvem 
polletju 1987", ki jo je pripravilo Splošno združenje go

stinstva in turizma Slovenije, podajamo nekaj primerjav 
z našim Zdraviliščem.
V skupnih nočitvah Slovenije je delež tujih gostov 32% v 
obeh primerjalnih letih, v zdraviliških krajih je v letu 1987 
delež tujih gostov padel od 23% na 21%, v Rogaški Slati
ni, pa je delež tujih gostov porasel od 36% v letu 1986 na 
39% v letu 1987.

V Sloveniji je bilo letos v prvem polletju 43.152 nočitev 
manj kot v istem obdobju lanskega leta. V strukturi je 
padec števila nočitev pri domačih in pri tujih gostih za 
1%. Če primerjamo število nočitev Rogaške s skupnimi 
nočitvami v Sloveniji, je ob 10%nem zmanjšanju v letoš
njem letu manjši za 1 %.

V primerjavi z zdraviliškimi kraji pa je delež Rogaške 
zmanjšan od 25% v lanskem letu na 21 % v letošnjem letu 
pri skupnih nočitvah, od tega pri domaših gostih od 20% 
na 17% in pri tujcih od 40% na 38%. V Rogaški je 
struktura tujih gostov v skupnih nočitvah ugodnejša zaradi 
večjega izpada domačih samoplačnikov in je 39% (lani 
36%).

1. Število doseženih nočitev januar — junij 1987

Skupaj nočitve Domači gosti Tuji gosti % tuj . noč.
1986 1987 Ind. 1986 1987 Ind. 1986 1987 Ind. 1986 1987

SLOVENIJA 3,834.668 3,791.516 99 2,615.105 2,579.606 99 1,215.583 1,211.910 99 32 32
ZDRAVILIŠKI KRAJI 702.825 747.022 106 543.604 588.264 108 159.221 158.758 100 23 21
ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA 174.750 157.976 90 111.294 97.080 87 63.456 60.896 96 36 39
Delež Rogaške 
v SR Sloveniji 5% 4% 4% 4% 5% 5%

Delež Rogaške 
v okviru zdravilišč 25% 21% 20% 17% 40% 38%

Temeljna organizacija Zdraviliška dejavnost primerja svojo 
uspešnost v okviru zdravilišč in v okviru sezonskih hotelov 
in motelov (šifra 130132 in 080111). Nekateri kazalci pa so 
primerljivi tudi na nivoju gospodarstva v SRS, zato prika
zujemo v spodnji tabeli tudi republiške kazalce v gospo
darstvu.
Dohodek na delavca je v Zdraviliški dejavnosti nekoliko 
manjši kot je povprečni v zdraviliščih in večji od sezon
skih hotelov. Na višino dohodka vplivajo dosežen celot
ni prihodek, obračunani stroški in amortizacija, ki so v 
našem zdravilišču glede na pogoje gospodarjenja, večji. 
Enako velja za dosežen čisti dohodek na delavca. Tudi ta 
je večji kot v sezonskih hotelih in manjši kot v zdravili

ščih. Na njegovo višino vplivajo obveznosti iz dohodka, 
ki so pri nas velike zaradi obresti iz deviznega kredita. 
Akumulacija v primerjavi z dohodkom je v Rogaški ob 
prvem polletju negativna in je odraz sezonskega poslova
nja. Na negativen rezultat delno vpliva tudi izredno visok 
odstotek neplačanih terjatev, ki znaša v Rogaški 13,5%, v 
zdraviliščih povprečni je 6,51% in pri ostalih sezonskih 
hotelih 9,54%. Delež izvoza je v prvem polletju znašal 
42,26% od celotnega prihodka in je v primerjavi z ostalimi 
zdravilišči 2x večji, v primerjavi s sezonskimi hoteli pa 
nekoliko manjši, (v sezonskih hotelih so namreč vklju
čeni vsi naši hoteli ob morju, kjer je delež tujcev izredno 
visok).
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2. Kazalci gospodarske uspešnosti

kazalec Rogaška Zdravilišča
Sezonski 
hoteli in 

moteli
SR Slovenija 

gospodarstvo

dohodek na delavca 1,706.142 2,018.068 1,487.559 3,196.552
čisti dohodek na delavca 909.325 1,418.573 772.069 2,104.307
povprečni mesečni neto 
osebni dohodek na delavca 173.923 175.563 177.813 197.175
akumulacija v primerjavi z dohodkom — 31,50 — 5,17 — 54,94 7,71
stopnja neplačanih prihodkov v vseh prihodkih 13,50 6,51 9,54 4,07
% prihodkov na tujih trgih 
v primerjavi s celotnim prihodkom 42,26 21,58 53,47 10,61

TOZD POLNILNICA

Po podatkih "Poslovne zajed niče mineralnih voda SFRJ”
naših mineralnih vod v primerjavi z ostalimi polnilnicami 

, za obdobje januar — julij 1987 ter nekaj kazalcev uspeš-
Bilten številka 9 in 10, smo pripravili tudi pregled prodaje nosti gospodarjenja v prvem polletju.

1. Prodaja mineralne vode januar—julij

Polnilnica
1987
v 000 steki struk.

1986
v 000 steki. struk.

indeks
1987:1986

RADENSKA 107.597 31 102.850 31 105
BUKOVAČKA BANJA 68.694 20 66.430 20 103
JAMNICA 54.391 15 50.896 15 107
ROGAŠKA 39.205 11 37.930 11 104
VRNJCI 17.165 5 16.016 5 107
TERM. LIPIK 19.477 5 17.102 5 114
SARAJEVSKI KISELJAK 15.136 4 13.619 4 111
HEBA 13.932 4 12.372 3 112
MIL. TOPLICA 5.426 1 6.640 2 81
PAL. KISELJAK 5.183 1 5.053 1 102
OSTALE POLNILNICE (skupaj 9) 20.266 3 19.920 3 102
SKUPAJ 352.186 100 334.528 100 105

Iz prikaza prodaje mineralne vode izhaja, da je Rogaška
Slatina po obsegu prodaje na 4. mestu v Jugoslaviji in da poslovne skupnosti mineralcev je skupno v SFRJ 19 pol
je njen delež prodaje na tem področju 11%. Po podatkih nilnic mineralne vode.

2. Kazalci gospodarske uspešnosti
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RADENSKA 2,714.000 29 1,968.121 16,5 253.546 174.116 12,4 1,97
BUKOVAČKA BANJA 1,552.774 46 1,136.466 8,6 167.106 117.829 12,5 2,05
JAMNICA 2,565.998 23

3,130.679 1 31 d
1,844.595 „ 17,5 
1,807.367 7,5

232.559
262.242 1

147.003
183.024 1

8,9 , 1,62
ROGAŠKA 11,2 d 10,3
VRNJCI 2,480.195 21 1,657.568 12,7 223.838 164.415 6,4 1,09
TERM. LIPIK 1,886.307 8 1,149.764 4,0 179.006 126.943 5,1 0,99
SARAJEVSKI KISELJAK 1,628.698 24 1,344.116 11,9 191.704 131.622 6,7 1,28
HEBA 2,122.461 7 1,522.618 17,3 192.451 126.413 2,8 0,54
MIL. TOPLICE 1,190.547 28 724.589 4,4 112.099 76.895 5,0 1,79
PAL. KISELJAK 1,441.190 19 1,005.298 7,0 150.801 96.563 6,5 1,5
POVPREČNO V GRUPI 
ROGAŠKA V

2,012.882 23 1,417.423 12,2 196.680 134.580 8,3 1,72

s povprečjem (indeks) 156 135 127 61 133 136 135 598

Iz primerjalnih kazalcev med posameznimi proizvajalci 
ugotovimo, da je Polnilnica Rogaška na prvem mestu po 
dohodku na delavca, po osebnem dohodku in skupni po
rabi, povprečnem mesečnem osebnem dohodku ter koefi
cientu obračanja obratnih sredstev. Tudi ostali kazalci so 
ugodni saj so vsi razen akumulacije v primerjavi z dohod
kom. nad povprečnimi in med prvimi tremi. Vendar je ta

kazalec odvisen od velikosti dohodka, ki je v naši polnilni
ci največji in delno povezan tudi s kazalcem reproduktivne 
sposobnosti (akumulacija + amortizacija v primerjavi s 
povprečno uporabljenimi posvnimi sredstvi), ki pa je nad 
povprečnim.

Zorin Florjan, dipl. oec.



Katastrofe in barbari v Rogaški Slatini?
(Odmev na članek v Teleksu s podobnim naslovom)

Pričujoči članek je grobo in usodno 
oblatil ravnanje kolektiva Zdravilišča 
in kraja Rogaška Slatina v zadnjih 25 
letih. Naše reagiranje je v bistvu sa
moobramba v sili, ko nam je neodgo- 
ren in celo morda neprišteven posa
meznik resno oblatil ime in to kolek
tivu s 1200 delavci, ki v teh težkih 
pogojih gospodarjenja uspešno krma
ri svojo barko seveda ob velikih napo
rih, znanju in zavzetosti. Ocena us
pešnosti našega dela ni samoljubna, 
pač pa imajo takšno mnenje odgo
vorni zunanji dejavniki, pa tudi števil
ni gostje od tu in iz zamejstva (okoli 
40.000 letno), ki so nam predlani tudi 
pripeli laskav in zaslužen naziv šam
pion turizma Jugoslavije. Seveda pri 
izpolnjevanju anket in pri delu žirije ni 
bil prisoten tov. Fidler, pisec članka 
o barbarih in katastrofah, ker bi sicer 
gotovo dobili vrv za obešanje.
Kdo je pravzaprav ta tov. Fidler, ki iz 
varne razdalje bruha peklenski ogenj 
in biča barbarstvo in popoln primiti
vizem slatinčanov? Kdo in zakaj? V 
čigavem interesu? S kakšno pravico? 
Morda zaradi maščevanja ob spominu 
na stare krivice? Morda zaradi seda
njega osebnega interesa? Morda celo 
zaradi naivne vendar iskrene želje pri
spevati k ohranitvi kulturne dedišči
ne? To zadnje nam je malo verjetno, 
ker kultura in gnev in sovraštvo, ki 
vejeta iz članka, ne gredo skupaj, ker 
tudi kultura in nivo zapisa ne izpriču
jeta osebne kulture pisca. Tako črno 
slikanje nekega ravnanja, da v zadnjih 
25 letih v Rogaški ni bilo napravljene 
ene pozitivne poteze in to v kolektivu 
in kraju, ki slovi kot urejenejši, us
pešnejši, je zato krivično, tendencioz
no, in nadvse škodljivo. Mi živimo od 
dobrega imena, v kraj kjer barbari ni
zajo katastrofo za katastrofo ne bo 
prišel na oddih nihče, zato je takšno 
pisanje neposredno ogrožanje našega 
obstoja, zato ga nikakor ne moremo 
jemati, kar bi najraje, kot hobi ali 
bolne želje posameznika, da se vpiše 
v zgodovino slovenske kulture. Če bi 
vedeli, da ima pisec veliko denarja, bi 
ga tožili za povrnitev škode, ki jo 
bomo utrpeli in jo že čutimo, tako pa 
nam ostane le obžalovanje, da so še 
vedno neodgovorni posamezniki, ki 
brez premisleka žagajo vejo, na kateri 
tudi sami sedijo, ostane nam tudi 
pravica odgovora in zagovora.
Pa preidemo k vsebini, čeprav nam 
prostor in čas ne dopuščata, da bi 
dali izčrpne odgovore na vsako ob
tožbo.

Ko se sami kritično oziramo nazaj v 
življenje in razvoj Rogaške in našega 
zdravilišča, nam je pogosto žal, da 
nismo mi ali naši predniki našli dru
gačno rešitev, sprejeli drugačne odlo

čitve. To velja tudi za urejanje obsto
ječih objektov, parkov in naprav za va
rovanje naravne in kulturne dediščine. 
Smo samokritični. Vendar pri tem ne 
skušamo biti pametni generali po bit
ki, pač pa upoštevamo, da se vse 
spreminja, tudi človeška spoznanja, 
stili moda in seveda ekonomski po
goji, ki so pogosto narekovali rešitve, 
ki jih sedaj ocenjujemo kot neprimer
ne. Sploh se ne želimo pridružiti ti
stim, ki skušajo vse, kar je preteklo, 
razvrednotiti do kraja, pa naj gre za 
kulturo, zgodovino ali celo temeljna 
načela poštenja in morale. Mi jih ob
sojamo. Res je, da je Rogaška v vsej 
svoji zgodovini počenjala tudi stvari, 
ki bi jih danes, gledano z našimi oč
mi, znanjem in občutjem, storili dru
gače. Vsak razvoj zahteva svoj dar, 
vprašanje je le, če ni previsok, da bi 
lahko upravičeno akterjem lepili etike
te barbarstva in katastrof. Rogaška je 
doživljala, tako govori zgodovina, 
vzpone in padce. Na srečo več vzpo
nov - tako, da je lovila korak s podob
nimi kraji v svetu. Morda najbolj kri
tično obdobje je bilo od konca druge 
svetovne vojne do leta 1965, ko ni 
bilo narejenega skoraj ničesar in so 
nekateri deli takrat živeli, vemo, da je 
bilo važnejše preživetje kot pa turi
zem, tudi zdraviliški. To obdobje tov. 
Fidler smatra za najustrežnejše in 
očitno obžaluje, da se ni ohranilo do 
danes. Vse kasnejše pridobitve in raz
širitve, ki so danes temelj našega po
slovanja, pa so po njegovem katastro
fa, prav vse, čeprav so jih načrtovali 
in projektirali šolani urbanisti in arhi
tekti in ne nepismeni primitivini bar
bari. Vsem strokovnjakom, tudi naj- 
eminetnejšim v Sloveniji, ki so sode
lovali, je torej izrečena nezaupnica in 
naj le prevzamejo del odgovornosti, 
ki nam jo ljubitelj pripisuje. Nihče ne 
trdi, da nam je npr. terapija v ponos. 
Je le odraz določenega časa, ko je 
tudi drugod po svetu zraslo veliko 
steklenih stavb, ko so najbrž tudi pri 
nas hoteli pokazati, da gremo v korak 
s časom. Tudi sami se pogosto zazre
mo, s tesnobo v srcu v steklen nebo
tičnik. Samo, lepo vas prosimo, ne 
očitajte nam vse povprek: Savo Do- 
nat, kulturni dom in vse ostalo, kar je 
novega, ker bi potem veljal edini zak
ljuček, da smemo le ohranjati po voj
ni zatečeno stanje in obseg Rogaške 
Slatine. Pa saj ima vsak čas značilno
sti. In celo najbolj kulturna ljudstva 
so gradila in gradijo nove objekte, v 
sodobnem slogu celo na temeljih sta
rih. Gradnja v Rogaški je v urbanistič
nem smislu res zahtevna, stisnjena v 
dve sorazmerno ozki, stikajoči se do
lini in je zato vsak poseg zahteven. 
Nemogoče je, da bi vse nove objekte 
locirali na periferiji, kar predlaga pi

s

sec. Narava našega dela in zdravljenja 
je takšna, da terja bližino objektov in 
celo ogrevane medsebojne povezave. 
Tov. Fidler, mi živimo od dela v Ro
gaški Slatini, ne samo od pogleda na 
Rogaško. Mi se moramo prilagoditi 
doktrini zdravljenja in zahtevam go
stov. Ne moremo si privoščiti razkoš
je, da bi z občasnimi obiski, kot vi, 
napajali svojo nostalogijo in se le 
spominjali mladih let in kotičkov, kjer 
smo jih preživeli. Vse kar se da grad
beno, tehnično obnavljati v skladu z 
našimi denarnimi možnostmi, obnav
ljamo (Stara direkcija, hotel Zagreb, 
Bellevvue, Sonce, Zdraviliški dom, v 
letošnjem planu so Trst, Slatinski 
dom, Strossmayerjev dom), prevzeli 
in uredili smo odprti bazen, priprav
ljamo se na premestitev magistralne 
ceste skozi Rogaško Slatino, pripravi
li smo častnejšo lokacijo za grofa 
Attemsa in Sv. Nepomuka, obnovili1 
cerkev Sv. Ane vzgledno, vsaj tako 
nam pravijo poznavalci, urejamo par
ke, kaj bi še radi? Če se vam zdi, da 
načrte izvajamo prepočasi, nam po
magajte, ne z bičanjem zlobnega jezi
ka, pač pa pri delu, saj tudi vas leta, 
ki ste jih preživeli v Rogaški in kruh, 
za katerega ste se usposobili, na to 
moralno obvezuje. Kljub temu, da ste 
prepotovali ves svet, niste spoznali 
vse pameti tega časa, zato se ne me
šajte v zakonistosti geologije in teh
nologije vrelcev, ki je ne poznate, ko 
smo z novimi globinskimi vrtinami na 
novih lokacijah našli bogatejšo in 
presnejšo vodo, kar je dolgoročna 
osnova našega obstoja in dela. In kul
turne prireditve, ki so po vašem prav 
tako katastrofalne in vodijo v samo 
pogubo. Kaj res nič ne vidite in ne 
veste, ali vam je slepo sovraštvo po
vsem zastrlo pogled? Da imamo ene
ga najboljših pevskih zborov v Slove
niji, da uspešno deluje folklorna sku
pina in skupina za moderni izrazni 
ples. Da imamo največ prireditev od 
vseh turističnih krajev v Sloveniji 
(preko 120) in da smo v zadnjih letih 
dosegli tudi izjemno visok nivo teh 
prireditev, ne po našem mnenju, po 
mnenju strokovnjakov, da bomo pred 
Zdraviliškim domom na prostem sa
mo letos uprizorili dve operi. Vse to 
je ničevo. Obesili ste se na dramsko 
dejavnost, ki je onemogočena zaradi 
tega, ker ni v Rogaški Slatini dvorane 
z odrom. Ravno zato gradimo novi 
kulturni dom, ki je po vašem bunker, 
ker ste se namenili, da izničite in 
oblatite vse.

Nič nimamo proti, če skupaj z nami 
kritizirate in obsojate napake, ki so 
evidentne in jih priznavamo, če ne 
zaradi drugega, da bomo v bodoče 
bolj pozorni in občutljivi. Samo ne 
izničite nam vsega, kar smo storili, za 
kar so naši delavci leta ob zelo nizkih 
osebnih dohodkih izdvajali denar. Si 
predstavljate danes Rogaško iz leta
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1960 in njene možnosti konkuriranja z 
avstrijskimi, italijanskimi in jugoslo
vanskimi zdravilišči? Saj se čas in 
razvoj vendar ne moreta ustaviti! In 
končno, ali veste, da niste pljunili sa
mo v skledo svojega kraja, ampak 
njemu naravnost v obraz? Ali se mora 
vedno znova potrjevati zgodba o jani
čarjih in ali že ni čas, da razum in 
zavest zmagata nad sebičnostjo in 
sovraštvom. Čeprav smo po vašem 
barbari, vas ne bomo kamenjali, če 
pridete in se kot mož soočite z nami, 
vzeli si bomo čas in z dodatnimi argu
menti utrdili naše trditve. Pa še ured
nika Teleksa lahko pripeljete v po
moč.
V imenu in v interesu kolektiva Zdra- 
vlllsca Darko Bizjak

Tov. FIDLERJU
Tokrat pišem v svojem imenu, v vlogi 
direktorja Zdravilišča, ki me obvezuje, 
da zastopam njegove interese veno
mer, ker sem prav tako z vsem srcem 
in žarom kot vi za hiter, skladen in 
vsestranski razcvet tega najinega in 
našega kraja.
Najprej bi se rad zahvalil dobrohotno
sti uredništva Teleksa, ki dopusti, da 
si po tej poti dopisujeva, ker se pogo
sto dogaja, da drugi časopisi in me
diji obveščanja često mečejo v koš 
sporočila iz Rogaške, predvsem tista 
pozitivna o naših uspehih in številnih 
dohodkih, ki poudarjajo ime našega 
kraja. Ali je to uredniška politika, ali 
pa imate vi, tov. Fidler v tem listu po
seben položaj, je končno vseeno, le
po demokratično je, da se lahko tudi 
mi enakopravno pojavimo, da imamo 
tudi mi kot pravite vi "ustavno pravico 
do besede” na tako javen način.

Mislim, da je vaše zadnje pismo de
lavcem Zdravilišča bistveno popravilo 
zelo slab, da ne rečem srhljiv vtis, ki 
veje iz prvega pisanja. Ne imejte nas 
za preobčutljive, narava našega dela je 
takšna, da vsak dah prejemamo gor- * 
ke opombe, kritike in tudi nizke udar
ce in se moramo pri tem celo smeh
ljati, saj poznate gostinsko načelo, 
da ima gost vedno prav. Kljub temu, 
da vseskozi verjamemo v vašo dobro
namernost, nismo mogli mimo vaše
ga obtoževanja, poniževanja, lahko 
rečemo tudi podcenjevanja. Preberite 
še enkrat v miru sami svojo stvaritev 
in povprašajte vaše kolege tam v stek
leni zgradbi Dela (ki je mimogrede 
zelo podobna naši terapiji) pa boste 
videli, da vam je v trenutku navala 
jeze in ogorčenja iz pod peresa marsi
kaj ušlo. Tako negativne ocene še ni 
bil deležen noben kraj, nobeno obna
šanje, pa mi lahko verjamete, da red
no berem tudi časopise. In ker velja,

da udarec z ene strani praviloma rodi 
povratni udarec, se je zgodilo, kar se 
pač je. Kdo je bil v grobosti in netek- 
tnosti bolj učinkovit, bodo presodili 
bralci, za obe strani pa je žalostno, 
da na ta način izpričujete svojo ljube
zen do Rogaške Slatine. So učinkovi
tejši in kulturnejši načini prepričeva
nja in svetovanja, vi ste prvi dali into
nacijo, vi ste izbrali orožje.
Kot da sta sestavka pisali dve različni 
osebi, in ker ste avtor obeh vi, potem 
nam ne smete zameriti, če smo oce
nili, da ste prvega napisali v navalu 
jeze, torej neprištevnosti, bolne želje, 
ali ambicije, pa smo uporabili meta
forično, ne pa kot oceno vašega zd
ravja. Glede zmerjanja z barbari pa 
ste toliko prednjačili od naslova da
lje, da bi le mi lahko bili užaljeni, pa 
smo vendarle vzpostavili dialog, ki bo 
sedaj po vašem drugem zapisu lahko 
kulturnejši.
Sami ste ugotovili, da je naš odgovor 
poln kontradiktornosti, verjetno zato, 
ker številne vaše opombe in ugoto
vitve sprejemamo in tudi sami z obža
lovanjem doživljamo nekatere napake 
iz preteklosti. V čem je potem kontra
diktornost? Morda v misli, da bi lahko 
imeli tudi barbari čut za kulturo, kri
tični odnos do svojega lastnega dela. 
Odvadite se deliti ljudi na tiste, ki 
mislite in se zavedate pomena kultur
ne dediščine za narodovo samobit
nost in tiste, ki brez pomisleka brez
vestno uničujemo in rušimo, vse kar 
pa pozidamo, je katastrofalno. Verje
mite, da tudi mi mislimo in iščemo 
rešitve, sami ste ugotovili, pri čemer 
pa nam je konstruktivna pomoč zelo 
dobrodošla. Konstruktivna!

Torej ostajam pri uvodni ugotovitvi, 
da ste nazadnje bistveno popravili 
vtis, predvsem pa opredelili vaše po
zitivne nagibe, ki vas usmerjajo. Tu 
smo na isti valovni dolžini le s to 
razliko, da moramo mi sprejemati od
ločitve, ki zagotavljajo razvoj, vi pa 
lahko kasneje ocenite ali smo ravnali 
prav in kulturno, ali pa celo barbar
sko. Pri sprejemanju odločitev vklju
čujemo v največji meri stroko, arhi
tekturne in urbanistične organizacije, 
spomeniško varstvo in tudi javno 
mnenje je dobrodošlo. Tako je bilo 
tudi pri določanju lokacije za avto
busno postajo in poslovni center, kar 
bi v nadaljevanju rad pojasnil, ker 
sem v razpravah sodeloval, čeprav bi 
bilo morda bolje, da bi se oglasili 
avtorji in akterji ideje in projekta.

Brez dvoma se bova strinjala, da po
meni magistralna cesta skozi Roga
ško Slatino dejansko katastrofo za tu
ristično ponudbo. Skoraj polovico ho
telov, ki ob njej ležijo, razvrednoti do 
tolike mere, da jih lahko prodajamo 
samo nekaj mesecev v času največje
ga povpraševanja, kakšno škodo to 
povzroča načemu poslovanju pa tudi 
našemu ugledu, je več kot na dlani.

Od tu izvira dolgoletna želja, da bi 
promet prestavili izven centra in zato 
se že gradi tranzitna obvoznica, ki bo, 
če bo sreča, kmalu gotova. Ostal nam 
bo še lokalni promet, ki pa ga bomo 
razrešili z interno obvoznico ob želez
niški progi. Torej bo nekoč, upamo 
pa da kmalu, cesta od Sonca do 
Strossmayerjevega doma sprehajali
šče, kar bo opravičilo tudi posodobi
tev vseh objektov ob njej. Ob tej re
šitvi se pojavlja problem avtobusne 
postaje, ki je sedaj pred hotelom Po
šta prav tako povsem neustrezna. Bi
lo je veliko predlogov lokacij tudi pri 
železniški postaji in pri Soncu, vendar 
je obveljal poredlog projektantske or
ganizacije Ambient iz Ljublkjane, ki 
pa ga sedaj vi kritizirate. Gotovo bi 
bilo najboljše, da vzpostavite dialog s 
projektanti, sam kot laik vam lahko 
samo povem, zakaj sem se kot večina 
drugih v Rogaški z rešitvijo strinjal.

Dejstvo je, da sorazmerno veliko go
stov prihaja v naš kraj z avtobusi za 
tri tedne s primerno prtljago, in jim je 
bližina avtobusne postaje pomembna. 
Boste rekli, da bi z nekim ustreznim 
prevozom (taksijem ali podobnim) 
lahko premostili razdaljo tudi, če bi 
bila postaja dlje. Res je, vendar je 
vsakršen prevoz hrupen in pomeni 
onesnaževanje okolja, in bo avtobus 
ob dejstvu, da bo po novi obvoznici 
od Bohorja samo pripeljal potnike in 
se ponovno vrnil po isti poti nazaj, 
morda še najmanjše zlo. Projektanti 
so avtobusno postajo stisnili ob hrib, 
in ker so med njimi domačini, upa
mo, da bo tudi arhitektura ustrezno 
prilagojena našemu okolju.

V neposredni bližini avtobusne posta
je se že pričenja izgradnja trgovsko- 
poslovnega centra, kjer bodo trgovi
ne, pošta, banka, vsi za Rogaško pre
potrebni javni in poslovni lokali. Zas
nova gradnje je takšna, da bodo k 
obstoječim objektom prizidali ustrez
ne prizidke in tako ustvarili celoten 
objekt, ki bo ohranjal prvotno podo
bo. Ta del Rogaške nam sedaj gotovo 
ni v ponos, zato pomeni dogradnja 
tudi sanacijo obstoječega in je celo 
nekoliko dražja od gradnje na povsem 
novi lokaciji. Med avtobusno postajo 
in poslovnim centrom obstaja še Do- 
natski dom, ki je dejansko predviden 
za rušenje in se že gradijo nadomest
na stanovanja zanjegove stanovalce. 
Nisem pooblaščen, da bi v imenu ur
banistov, projektantov, spomeniške
ga varstva in lastnika, stanovanjske 
skupnosti, utemeljeval takšno odlo
čitev, naj to storijo sami, rad bi pove
dal le svoje mnenje. Ogledal sem si 
ta objekt in morem ugotoviti, da je v 
groznem stanju, da je res žalostno, 
ko morajo v takšnih pogojih še vedno 
živeti naši sokrajani. Ne vem natanč
no, koliko bi stala adaptacija ali sa
nacija, gotovo veliko s tem, da je 
uporabnost za manj zahtevne goste
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kot vi predlagate malo sporna. V Zd
ravilišču imamo takšnih objektov več: 
Beograjski dom, Hotel Trst, Slatinski 
dom, stari tržaški dom, Hotel Pošta, 
Bohor, Turist..., ki jih nameravamo 
postopno posodobiti in gotovo bi bil 
Donatski dom zadnji na vrsti, če bi bil 
sploh naš. Razen tega manj zahtevnih 
gostov počasi zmanjkuje, vsi želijo 
imeti kopalnico v sobi in primeren 
nivo storitev, s tem da že sama odda
ljenost od osrednjih zdravstvenih pro
storov kategorizira hotele. Tako išče
mo lokacije za razširitev v bližini zdra
viliškega jedra in celo Sočo bomo 
nekoč s terapijo povezali po ogreva
nem, verjetno podzemskem prehodu. 
Seveda je iskati urbanistične in arhi
tekturne rešitve pod takimi pogoji in 
ob znani prostorski stiski v Rogaški 
zelo zehtevno delo in sta vsaka pobu
da in sodelovanje pri tem zelo dobro-

9. september

je dan, ki smo ga občani šmarske ob
čine izbrali za svoj praznik, zdaj že 
tradicionalen, je pa tudi priložnost, 
da spomnimo novo ustvarjalno gene
racijo na takratni revolucionarni nav
dih borcev NOB, ki nam ga danes v 
kriznem obdobju ponekod zmanjkuje. 
Spomnimo se tudi na ogromne žrtve, 
ki jih je dal ta majhen prelep konček 
Slovenije k naši skupni zmagi in kar 
težko nam je, da v razvoju nismo v 
celoti uresničili zadanih nalog, ki bi 
jih na Kozjanskem morali izpeljati.

Tudi letos bomo naredili kratek obra
čun o doseženem. Kljub zaostrenim 
pogojem gospodarjenja so se naši 
občani z veliko večino odločili za sa
moprispevek. Program se uspešno iz
vaja, res pa je, da smo vsakega še 
tako skromnega uspeha veseli, saj je 
rezultat bolj kot v drugih sredinah 
lastnega odrekanja in pridnih rok na
ših delavcev ter kmetov. Veliko 
ustvarjalnega družbenega proizvoda 
se vlaga v infrastrukturo, kjer se de
nar počasi vrača, pa vendarle lahko 
trdimo, da smo storili nekaj za boljše 
počutje in lažje delo občanov.

Letos bomo praznovali v Bistrici ob 
Sotli in Polju ob Sotli. Obe krajevni 
skupnosti si nadevata nov praznični 
izgled. Spadata v Spominski park 
Trebče, ki v zadnjem času smelejše 
načrtuje svoj razvoj. Doseči hočemo, 
da bo to območje na novo zaživelo, 
da se ohranijo vsi pogoji, da nam 
število prebivalstva ne bo več pada
lo, da se bodo kraji uspešno razvijali 
in da se bo ohranila kulturna in narav
na dediščina. Menim, da smo na pra
vi poti, da zaživi izletniški turizem, za

došla. Koristno je tudi vaše opozorilo 
in mislim, da bo povzročilo, da bodo 
odgovorni usodo Donatskega doma 
ponovno temeljito obravnavali.
Toliko za enkrat tov. Fidler. V pri
hodnosti nas čaka še veliko odgovor
nega dela, toliko več, kolikor hitrejši 
bo razvoj. Seveda ima Rogaška Slati
na tudi svoje omejitve, da ne bomo 
napravili napake, na katere nas opo
zarjate. Na dolgi rok načrtujemo mož
no razširitev do 500 novih postelj ob 
prenovi obstoječih, kar bi najbrž po
menilo, da so količinske možnosti 
Rogaške zaenkrat izkoriščene, osta
nejo pa številni izzivi kakovostnih 
sprememb in dopolnitev.
Vendar o tem drugič, če boste ohra
nili tako aktiven odnos do Rogaške, 
šampiona turizma, ne šampiona...

Bizjak Darko

kar je seveda pomembna načrtovana 
vabljivejša ponudba. Nova delovna 
mesta, razvoj kmetijstva z meliorira- 
nimi zemljišči, boljša trgovska in go
stinska ponudba in nekaj kilometrov 
novo asfaltiranih lokalnih cest in PTT 
linij so garancija za boljše, kvalitet
nejše življenje pridnih in klenih ljudi v 
tem prostoru, ki jih v mnogočem veže 
spomin na življenje in delo rojakov, 
tov. Tita.

V tekočem letu se soočamo z velikimi 
težavami v gospodarskem razvoju. 
Vzroki težav so zaradi izvozno narav
nanega gospodarstva v veliki meri 
znani. Nekatera žarišča izgub smo 
uspeli ugasniti, vendar še ostajajo 
nerešeni problemi. Prisotna kadrov
ska problematika ne dovoljuje hitrej
šega reševanja težav v nekaterih sre
dinah, ki so nujno potrebne prenove 
programov in agresivnejšega nastopa 
na trgu. Kljub večjim pobudam dele

gatov na vseh nivojih in obljubam naj- 
dogovornejših funkcionarjev naši naj
boljši izvozniki z dobrim delom moč
no zaostajajo v dohodku. Težko bo 
zdržati in ohraniti socialni mir, če ne 
bo v kratkem prišlo do ustreznih re
šitev v deviznem poslovanju. Bo še 
dolgo potrebno kričati po pravici do 
gospodarjenja z rezultati svojega 
dela?

Lahko trdimo, da se kljub velikim te
žavam zavest naših delavcev krepi in 
povečuje delovna disciplina. Fizični 
obseg proizvodnje je še kar ugoden, 
močno pa zaostajamo v osebnih do
hodkih v primerjavi z republiškim pov
prečjem, realno nam pada tudi doho
dek, predvsem zaradi znanih pogojev 
gospodarjenja.
Naše gospodarstvo je še vedno zelo 
obremenjeno z raznimi oblikami po

rabe. Čedalje več težav imamo pri pri
dobivanju solidarnostnih sredstev. 
Tudi stališča lanskega kongresa ZK 
niso rešpektirana in tako se nam še 
naprej dogaja, da kljub eni najvišjih 
prispevnih stopenj za zdravstvo še 
vedno zmanjkuje denarja za osnovno 
zdravstveno dejavnost. V našem zd
ravstvu se kopičijo izgube, zahteve po 
domicilnem principu plačevanja ali 
po enotni rizični skupnosti za hospi- 
tal pa ostajajo nerealizirane. V praksi 
že skoraj postaja okrnjena ustavna 
pravica našega občana glede enakih 
pogojev koriščenja zdravstvenih 
uslug.

Naštejmo še nekaj uspehov v 
preteklem letu:
nove kapacitete v zdraviliškem turiz
mu, pridobitev novih melioriranih 
kmetijskih površin, pridobitev več de
lovnih mest, nekaj kilometrov asfalti
ranih cest, PTT priključkov in širitev 
vodovodnega omrežja, nova industrij
ska prodajalna Metke Kozje, preseli
tev obrata Gorenja v novo proizvodno 
halo, končala pa se je naša največja 
invensticija predelave mleka v 
Šmarju.
Tudi v prihodnje pričakujemo pred
vsem opiranje na lastne sile. Razne 
olajšave za vlaganje na nerazvita ob
močja niso v celoti obrodila pričako
vanj. Težko najdemo nekoga, ki je pri
pravljen vlagati iz drugih regij v nove 
akumulativne programe, programov 
žal mnanjka povsod...
Porajajo se nam nove naodložljive na
loge. Več kot doslej bo treba vlagati 
v čistejše okolje, skupaj z ostalimi 
prizadetimi občinami bolj vpiti, da 
očuvamo naše gozdove pred propa
dom, saj le-ti zavzemajo 48% površi
ne naše občine. Vrniti bo treba živ
ljenje v nekatere naše mrtve vode, 
očuvati pred onesnaženjem še zdravo, 
neokrnjeno naravo.
Še in še je nalog pred nami. Ne bo 
nam zmanjkalo optimizma! Prebrodii 
bomo težave, ki se občasno porajajo 
v združenem delu. Računamo na de
lavsko solidarnost, ki do zdaj ni nikoli 
zatajila. Delovna mesta moramo ohra
niti, saj ima naša občina že tako 
eno najnižjih stopenj zaposlitve v re
publiki. Vse kaže, da se bo v kmetij
stvu nekaj premaknilo in to nas po
sebej ohrabruje. Stroka in znanje pri
dobivata na veljavi, prihajajo nove ge
neracije štipendistov na vseh stopnjah 
šolanja, ki želijo delati doma in so za 
razvoj svoje družbenopolitične skup
nosti živo zainteresirani.
Vsem občanom občine Šmarje k 
prazniku iskreno čestitam in želim 
uresničitev osebnih želja ter skupno 
zastavljenih razvojnih ciljev.

Predsednik
Skupščine občine
Veljko KOLAR

OB OBČINSKEM PRAZNIKU
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16. september - praznik KS Rogaška Slatina
(GOVOR TOV. ZAGODA MILANA, 
PREDSEDNIKA SVETA KS NA SVE
ČANI SEJI SKUPŠČINE KRAJEVNE 
SKUPNOSTI ROG. SLATINA, DNE 
18. 9. 1987)

Tovarišice in tovariši, 
dragi krajani, spoštovani 
gosti
Znova je leto naokrog, v katerem smo 
zabeležili precej pomembnih dogod
kov in uresničili precej pomembnih 
nalog na področju urejanja našega 
življenjskega in delovnega okolja in 
izboljševanja pogojev za življenje v 
naši krajevni skupnosti.
S ponosom v srcu se ob krajevnem 
prazniku zazremo nazaj, v čas, ko je 
bilo žrtvovanih veliko življenj za pri
dobitev naše svobode in neodvisno
sti, v čas, ko se je tudi Rogaška Sla
tina zapisala v kroniko največje in 
najpomembnejše revolucije v zgodo
vini jugoslovanskih narodov in narod
nosti.
Ponovno oživijo spomini na pomemb
no akcijo, ki jo je 16. septembra 1944 
z napadom na vlak izvedla Šercerjeva 
brigada ter tako dokazala nacistične
mu škornju, da tudi v utrjeni Rogaški 
Slatini ni več varna. Ob tem se spom
nimo tudi življenj vseh tistih krajanov 
in borcev, ki so v vojni vihri žrtvovali 
svoja življenja zato, da bi mi in naši 
nasledniki lahko v svobodni domovini 
ustvarjali in gradili lepšo bodočnost.
Zavedajoč se pomena za svobodo in 
vrednosti pridobitev revolucije smo v 
preteklem obdobju v vseh organih 
krajevne skupnosti vložili velike napo
re v izvedbo pomembnih akcij ter tako 
tudi s sodelovanjem prizadevnih kra
janov zabeležili vidne uspehe.
Dovolite mi, da vas spomnimo oz. sez
nanimo le z nekaterimi najpomemb
nejšimi aktivnostmi in uspehi in naj 
mi bo oproščeno, če bom pri tem kaj 
izpustil ali morda premalo povedal.

Jeseni smo pripravljali in uspešno iz*, 
vedli referendum za 3. samoprispevek 
ter tako zagotovili tudi v naslednjih 
petih letih zbiranja sredstev za finan
ciranje številnih pomembnih nalog, 
ki smo jih v programu porabe teh 
sredstev hkrati zastavili. S tem je iz
pričana visoka stopnja zavesti in razu
mevanja za reševanje skupnih prob
lemov kraja, prav tako pa tudi tistih 
delov krajevne skupnosti, kjer je ko
munalna in druga infrastruktura še 
neurejena.
Sledile so volitve v organe krajevne 
skupnosti in konstituiranje vseh teles 
krajevne samouprave. V novo obdobje 
smo zakoračili z željo, da posnema
mo prizadevnost in upoštevamo bo
gate izkušnje naših predhodnikov

predvsem pa, da z ustvarjalnim odno
som in aktivnostmi na vseh področjih 
opravičimo zaupanje krajanov ter po
skrbimo za uresničitev zastavljenih 
nalog.
Zavedamo se, da smo prevzeli odgo
vorne naloge v trenutku zaostrenih 
pogojev gospodarjenja, ki botrujejo 
težavam, v katerih so se znašli tudi 
nekateri delovni kolektivi v Rogaški 
Slatini. Prepričani pa smo, da še tako 
težavne razmere ne morejo ustaviti 
interesa delovnih ljudi in krajanov 
Rogaške Slatine za urejanje sredine 
kjer živimo in delamo.
Izvajanje letošnjega programa krajev
ne skupnosti poteka po načrtih in 
kljub precejšnjim težavam je doslej 
večji del letnega programa že izpol
njen. Skupno s sredstvi SCKIS in kra
janov je posodobljenih več kot 5 km 
cest, od tega cca 2,3 km iz progra
ma KS, ostalo pa iz sredstev SCKIS z 
udeležbo sredstev KS in krajanov.
— začela se je gradnja avtobusne 

postaje....
— zgrajeno je telefonsko omrežje v 

Žiberniku, Cesta na Boč z okrog 
60 novih priključkov

— urejena je kanalizacija na Bre- 
stovški cesti

Tudi pri prioritetnem objektu, kultur
nem domu, nadaljujemo z gradnjo. 
Izvedeno je zaprtje objekta in fasada, 
izdelani so projekti za instalacije, 
opremo in zunanjo ureditev in obrtni
ška, elektro in strojna dela v A-traktu.
— nadaljujejo se dela na zunanji ob

voznici, zgrajen je del kolektorja do 
Bohorja

— nabavljena je oprema za zimsko 
službo in sicer 3 plugi in 1 posi- 
palec.

Ob tem smo potrebno pozornost po
svetili vzdrževanju makadamskih cest 
in za ta namen zagotovili čez 2000m3 
nasipnega materiala, kot tudi reševa
nju nekaterih mostov (v Gozdni ulici, 
Cerovcu, Negonju). Zgledno je ureje
na telovadnica Partizan in okolica ter 
razkladalna rampa na železniški po
staji.
Pri vseh teh akcijah se poleg sredstev 
krajevne skupnosti močno udeležu
jejo krajani sami, prav tako pa tudi 
intertesne skupnosti, kjer se zbirajo 
namenska sredstva za urejanje infra
strukture in drugi dejavniki.
Do konca leta nas čaka še vrsta po
membnih nalog in zato bo potrebna 
v vseh organih KS maksimalna anga
žiranost, da jih bomo lahko uresničili. 
Omenil bi dokončanje rekonstrukcije 
cest na Boč, cestnega odseka Mizar
stvo - Imence, Ul. XIV. divizije v delu, 
ki je bil poškodovan zaradi gradnje 
kolektorja, obnovitev in razširitev

mostu pri Pušiču s pločnikom do kri
žišča Takalce, izgradnjo pločnika ob 
Celjski cesti, urejanje ceste v naselju 
Žibernik, začeta pa bo tudi ena naj
večjih investicij v kraju v zadnjih letih 
— to je izgradnja trgovsko poslovne
ga centra, ki bo rešila vrsto odprtih 
problemov. Poleg bistveno izboljšane 
trgovske ponudbe pričakujemo s tem 
tudi sodobnejše in večje prostore za 
bančni in poštni servis.
Z realizacijo avtobusne postaje in 
trgovsko-poslovnega centra je predvi
dena in za normalno delovanje teh 
objektov nujna tudi sprememba pro
metnih tokov. V zazidalnem načrtu je 
zato izgradnja interne obvoznice. Tej 
bo potrebno posvetiti primerno pozor
nost in prioriteto v naslednjem letu, 
sicer bo sedanje infrarktno stanje v 
prometu še bolj nevzdržno in nespre
jemljivo za tranzitni promet, krajane 
in ne nazadnje za turistično dejav
nost.

Živimo v kraju, ki slovi po svoji zdra
viliško — turistični ponudbi v domo
vini in inozemstvu, hkrati pa se tukaj 
prepleta pretežni del gospodarske de
javnosti občine. Rogaška je v zadnjih 
letih skokovito povečala število prebi
valcev. Vse te okoliščine terjajo veliko 
posluha in tankočutnega usklajevanja 
tega pestrega življenja med seboj. 
Prav zaradi hitre rasti naselij in raz
voja gospodarskih dejavnosti se da
nes srečujemo še z vrsto odprtih vpra
šanj na področju komunalne ureditve 
drugih infrastrukturnih objektov. Še 
veliko bo potrebno storiti za lepšo 
ureditev kraja, da bi šampion turizma 
iz leta 1985 imel tudi primerno ureje
no zaledje, krajani pa primerne živ
ljenjske pogoje. Še bolj kot doslej bo 
potrebno preko delegatov prenašati 
problematiko na višje nivoje, v občin
ske delegatske skupščine in naprej.

S temi in podobnimi argumenti so se 
delovni ljudje in krajani zavestno od
ločili za nadaljnje združevanje sred
stev za ureditev kraja. Za ureditev PTT 
omrežja in storitev je sklenjen spo
razum za dodatno združevanje po te
lefonskem imupulzu, združujemo do
datna sredstva v sklad za urejanje 
stavbnih zemljišč z jasno opredelje
nim programom porabe teh sredstev, 
prav tako plačujemo večjo vodarino za 
program območne vodne skupnosti. 
Lahko rečemo, da je zavest o potrebi 
po pospešenem urejanju razmer v kra
ju že dobro zakoreninjeno v vseh na
ših sredinah.

V letošnjem letu izteka sporazum o 
združevanju odstotka od ČD v zdru
ženem delu. Kljub težjim pogojem 
gospodarjenja bi morali najti način za 
izdvajanje sredstev za ta namen tudi v
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naslednjem obdobju, sicer bo že 
sprejet srednjeročni program Krajev
ne skupnosti bistveno okrnjen.

Kot vidimo, smo se lotili številnih 
zahtevnih nalog, a če se pri tem zave
damo, da je le v razvitem, urejenem 
kraju možno uspešno razvijati števil
ne donosne gospodarske dejavnosti

V vročem poletnem soncu se proti 
naši meji valijo kolone avtomobilov, 
v katerih se kuhajo dopusta željni tu
risti. Večina njih se je odločila za 
morje, nekaj jih gre v planine, nekate
ri pa so se odločili, da svoj dopust 
preživijo v enem naših zdravilišč. Med 
slednjimi najdemo tudi tiste, ki so 
namenjeni k nam v Rog. Slatino. Ve
čina se jih je na čakanje v kolonah že 
navadila, saj so naši stalni gostje, ki 
k nam prihajajo vrsto let. Navadili so 
se tudi na ceste, kakršne pač so. Le 
omenim naj, da je za turistični kraj 
porpembno imeti razvito infrastruktu
ro, skladno z nivojem nastanitvenih, 
prehrambenih, zdravstvenih in ostalih 
kapacitet. No ja, pa če vzamemo, da 
Janez je meso, Francelj pa kislo ze
lje, v poprečju ni tako slabo, saj ga ni 
med nami, ki ne bi poznal Segedin 
golaža.

V zadnjem času smo v Zdravilišču 
Rogaška Slatina pridobili precej kva
litetnih nastanitvenih kapacitet s pen- 
zionskimi restavracijami, kakor tudi 
”a la carte” obrati. Prireditvam in ani
maciji smo posvetili več pozornosti. 
Želeli smo dvigniti število nočitev 
kakor tudi kvaliteto naše ponudbe. 
Ob povečanju kapacitet smo morali in 
še moramo iskati nove goste. Kvali
tetnejši proizvod tudi več stane, zato 
smo vzporedno tudi cene hitreje zvi
ševali. Morali smo jih, saj bi sicer tro
šili lastno substanco. Vendar je prva

in hoditi v korak z razvitim svetom, 
potem nam je lahko v uteho, da smo 
le na tak način na pravi poti.

Ob zaključku čestitam vsem ob na
šem prazniku z zahvalo za vaš prispe
vek pri dosedanjem delu in željo za 
nadalnje uspešno in tvorno sodelo
vanje.

neprijetna posledica že tu. Gostje s 
tanjšo denarnico niso več v stanju 
plačati naše usluge in kartice, na ka
terih je registrirano večkratno bivanje 
v preteklosti pri nas, ostajajo sedaj v 
korespondenci brez ponovnega vpisa.

Kako torej naprej?
Zadržati gosta, ki lahko plača višjo 
ceno uslug in pridobiti nove goste, 
katerim pa bomo morali dokazati, da 
so naše usluge res vredne cene, s 
katero nastopamo na trgu. Le tako 
bomo te goste tudi v prihodnjih letih 
imeli ponovno v Rogaški Slatini. Ne 
smemo pozabiti, da ta gost bolj kri
tično gleda na čakanje v koloni na 
meji, na naše ceste in je pozoren na 
vsak spodrsljaj pri našem delu.
Sicer sem dobil nalogo, da pripravim 
prispevek za našo interno glasilo

Sicer sem dobil nalogo, da pripravim 
prispevek za našo interno glasilo o 
"ruske bifeju”, ki ga pripravljamo v 
hotelu Sava za penzionske goste ob 
večerji vsak teden enkrat. Ker nas je 
prav ta situacija na tržišču vodila k 
iskanju novih oblik v naši ponudbi, 
sem se odločil, da večji del tega član
ka namenim temu delu.
Za to obliko smo se odločili z name
nom, da našim gostom ponudimo 
nekaj novega — boljšega.
Na veliki bifejski mizi so pripravljene

plošče z dekorativno naloženimi hlad
nimi jedmi ter sladicami. Na drugi 
mizi je pripravljen solatni bife. Gostje 
si s plošč jedila sami postrežejo na 
krožnike, ki so pripravljeni na začetku 
bifeja. Prav tako si sami vzamejo so
lato, ki si jo pripravijo z enim od pri
pravljenih prelivov. Gostje so s to ob
liko večerje zelo zadovoljni, tako da 
se jih običajno več kot polovica od
loči za večerjo ob ruskem bifeju, mar
sikateri pa pride ta dan v restavracijo 
s fotoaparatom. Ob tej večerji imamo 
vselej tudi program. En teden igra 
otroški ansambel Zlate strune, kate
rega vodi tov. Zvonko Podkoritnik, 
drugi teden pa goste ob večerji zaba
va Jože Križan s harmoniko, ki si je 
pred dnevi na tekmovanju priboril 
srebrno odličje. Pri uvedbi "ruskega 
bifeja” kot oblike penzionske večerje 
pa sta imela vse zasluge vodja kuhi
nje tov. Janez Grah s svojimi kuharji 
in tov. Tone Kukovič z ekipo natakar
jev.
Ne pozabimo, da je pri nas vse več 
zahtevnejših gostov, da bomo morali 
ob svojem delu iskati nove tehnolo
ške postopke ter širiti našo ponudbo. 
Da bo odšel od nas gost zadovoljen, 
nam mora biti vodilo. Prav vsak posa
meznik v naši organizaciji pa lahko k 
temu da svoj prispevek. Prijazna be
seda nič ne stane, z nasmejanim ob
razom se tudi na delu bolje počutimo, 
naš gost pa bo ob tem zadovoljen 
preživel svoj dopust, oddih, ali pa 
dneve, ki jih je namenil svojemu zd
ravju, in se bo rad vračal v Rogaško 
Slatino.

Jože Strašek

ZAHVALA

Ob izgubi dragega očeta 
se iskreno zahvaljujem 

sindikatu in sodelavcem 
TOZD Vzdrževalna dejavnost 

za darovano cvetje, 
izrečeno sožalje 

in vsestransko pomoč.

Vinko Plavčak

ZAHVALA

Ob boleči izgubi, 
dragega moža in očeta

IVANA DROLCA
se zahvaljujemo vsem sodelavcem, 

ki so ga v tako lepem številu, 
pospremili na njegovi zadnji 

poti, mu darovali cvetje in nam 
izrazili sožalje.

Žalujoča
žena Marija ter sinova Jani in Alojz

Z boljšo kvaliteto pridobiti nove goste
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ODMEV na članek tov. Vrečarja: 
”Inovacijska dejavnost v DO”
Zadnje čase kar naprej poslušamo in 
beremo o inovacijah in tehničnih iz
boljšavah, ki naj bi jih vzpodbujali in 
nagrajevali kakor je treba.
V nekaterih večjih DO te probleme 
zelo uspešno rešujejo in zato se tudi 
lahko pohvalijo z izjemnim številom 
inovacij. Npr. Sava Kranj, s katero 
ima Zdravilišče precej stikov. Ne mo
remo se sicer primerjati s takšno DO, 
lahko pa bi se od njih marsikaj na
učili.

V zadnjem Vrelcu sta bila kar dva 
članka v zvezi z inovacijami. S član
kom tov. Jurjeca se povsem strinjam, 
brati ga je mogoče tudi med vrstica
mi, seveda kdor to hoče.
Zbodle pa so me nekatere navedbe iz 
drugega članka (pisec tov. Vrečar) in 
to do te mere, da bom tudi sam napi
sal nekaj misli v zvezi s to tšmo.
Začel bi z njegovim četrtim odtav- 
kom:
"Če pa pogledamo današnjo situacijo 
na področju inovacij, menim, da je 
začetna vnema popustila in da takš
nega dela nihče več ne opravlja rad. 
Zakaj?”
Odgovarja s tem, da nimamo strokov
nega delavca za področje inovacij in 
da ”v naši DO gre vse nekoliko počas
neje, čeprav na koncu tudi vse opra
vimo.”
Torej problem je strokovni delavec, 
ki ga nimamo. Vendar pa bi morali 
imeti to področje urejeno primerno 
trenutni situaciji in našim zmožno
stim. Najbrž mora biti tudi v naši DO 
nekdo, ki naj bi do neke mere oprav
ljal funkcijo strokovnega delavca. Po 
vsej verjetnosti bi to moral biti nekdo 
iz skupnih strokovnih služb.

V Zdravilišču imamo tudi Odbor za 
inovacije in ker imamo tudi Pravilnik 
o inovacijah — ali je res tako težko 
kaj narediti po tem pravilniku?
V vsaki TOZD imamo več delavcev-'■z 
višjo in visoko strokovno izobrazbo — 
ali le-ti ne morejo doprinesti ničesar 
k hitrejšemu reševanju problemov s 
tega področja?
Menim, da je glavni problem v tem, 
ker nikoli ni jasno, kdo bi moral kaj 
reči, kaj narediti, imenovati komisijo 
za ugotavljanje koristnosti inovacij 
itd. Zanima me, če bomo ”na koncu 
res vse opravili”, kajti v Pravilniku o 
inovacijah so tudi določeni roki, v 
katerih bi se morala ugotavljati korist
nosti inovacij in roki, v katerih je 
inovator upravičen do določene "ma
terialne nagrade”. Ko ti roki potečejo, 
inovator tudi nima več pravice do 
kakšne nagrade, ki pa si jo s svojim 
delom prav gotovo zelo zaslužil.

Lani smo ob prazniku naše DO videli 
kar štirikrat podeljeno priznanje oz 
značke za inovatorje. Lep dosežek. 
Ponosni smo bili. Pohvaljeni tudi na 
občinskem nivoju.
Od tega je minilo že skoraj celo leto, 
pa doslej še ni bilo zaslediti prav 
nobene informacije o tem, kaj se z 
inovacijami in inovatorji dogaja ves ta 
čas. Iz tega lahko sklepam, da se ni 
dogajalo nič — ali pa?
Zadnjič sem namreč čisto slučajno 
"ujel” pa tudi iz članka tov. Jurjeca je 
razvidno, da so naši inovatorji nekoli
ko razočarani.
Msilim, da v teh časih ne moremo biti 
takšni idealisti, da bomo od ljudi pri
čakovali, da bodo v svojem prostem 
času delali inovacije v korist podjetja, 
če sami nimajo od tega nobene kori
sti, ampak le kakšno zbadljivko s 
strani nevoščljivih sodelavcev.
Rekli boste, da se inovacije lahko de
lajo tudi med delovnim časom — pa 
vprašajte naše inovatorje, kako je s 
tem in koliko je možnosti, da se to 
dela med delovnim časom.
Za zaključek predlagam intervju z ino
vatorji Zdravilišča in pa anketo med 
nadrejenimi v smislu: koliko so že oz. 
koliko so pripravljeni pomagati in 
vzpodbujati naše bodoče inovatorje.
Ko si bomo na jasnem s tem, bomo 
tudi vedeli, kaj lahko v bodoče priča
kujemo v naši DO na področju ino
vacij.

N. N.

P.S.
Ta "odmev” naj bi bil za Vrelec, če se
veda ni preveč kritičen in ga ne boste 
upali objaviti zaradi tega, kakor po
navadi rečemo, ker "pljuvam v lastno 
skledo”.

Pripis urednika:

DRAGI(A) N.N.!

Čeprav sem nadvse vesel vašega član
ka (odmeva) na predhodno objavljeno 
temo o inventivni dejavnosti, vas mo
ram najprej malo pokarati. Zakaj ste 
zasenčili vrednost vašega tehtnega 
pisanja s podpisom N.N.? Česa se 
bojite? Zakaj skrivate svojo identite
to, ko pa ste samo odkrito in pošteno 
povedali to, kar mislite? Smo mar 
pozabili, da je prav v različnosti 
mnenj eden temeljnih vzvodov našega 
napredka in potrditev demokratičnih 
osnov naše družbe? Imate morda sla
be izkušnje? Že res, da tu in tam 
kakšna toplejša objavljena tema vz
podbudi neprimerne reakcije, toda

povsem normalno je, da mačka zacvi
li če ji stopiš na rep. To "cviljenje” pa 
nikakor ne more biti razlog za globo
ko ilegalo, v katero ste se zatekli kot 
vnaprej ožigosani krivec. Tudi avtorji 
tega "cviljenja” doslej (vsaj kar zade
va Vrelce) še niso zbrali poguma, da 
bi tehtno in argumentirano odgovorili 
na trditve in ocene, s katerimi se ne 
strinjajo. V bodoče torej malce več 
korajže in samozaupanja, pa bodo 
storili Vrelci pomemben korak dalje v 
uresničevanju sprejete programske 
usmeritve. V njej pa je težnja po izra
žanju različnih stališč, mnenj ter ocen 
še posebej poudarjena.
Ob prebiranju vašega pisanja me je 
sprva imelo, da bi članka ne objavili, 
saj se nepodpisani prispevki pravilo
ma naj ne bi objavljali. Priznati pa 
moram, da je vaš "post scriptum” 
zadel na pravo mesto. Torej članek ni 
prekritičen, upamo, ga objaviti, po na
šem mnenju pa tudi ne pomeni "plju
vanja v lastno skledo”, temveč korek
ten prispevek k reševanju številnih 
odprtih vprašanj na področju inventiv
nih aktivnosti.
Pa brez zamere in lep pozdrav z željo, 
da vaš prispevek ne bi ostal osamljen 
lastovka, ki oznanja pomladno buje
nje naših Vrelcev.

Urednik

SOUSTVARJAMO 
NAŠ JUTRI!
(ALI INOVACIJSKA PRIZADEVANJA 
NEKOLIKO DRUGAČE)

"Opiranje na lastne sile” pomeni že 
skoraj preroško geslo v naših stabili
zacijskih prizadevanjih. Na vse načine 
se trudimo, zdalj bolj zdaj manj 
uspešno vključiti vse "inventivne po
tenciale” k hlajenju juhe, ki ni več 
samo vroča, temveč se je, tako pravi
jo strokovnjaki, že celo malo prismo 
dila.
Tudi v naši delovni organizaciji ne 
držimo križem rok, čeprav se je svoj- 
čas kar plodna inovacijska ihta neko
liko unesla. Upajmo, da je to samo 
prehoden pojav.
Da bi stvar pretirano ne zaspala, sem 
tudi sam sklenil prispevati svoj delež 
k našim skupnim naporom. K temu 
me je pripravila še posebej ugotovi
tev, da doslej priznane inventivne 
stvaritve izvirajo v glavnem iz nepo
sredne proizvodnje blaga in storitev, 
mi, pisarniški molji, pa se nekako 
rezervirano držimo ob strani. To nika
kor ni prav in takšno stanje je treba 
korenito izkoreniniti.
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Moj prispevek pa je takšenle: pred
lagam, da se po bolj ali manj (ne)us- 
pešnih prizadevanjih za zagotovitev 
javnega reda in miru ter prometne 
discipline, lotimo tega vprašanja še z 
drugega, ekonomsko propagandnega 
vidika. Kako, boste vprašali? Stvar je 
popolnoma enostavna: z ustreznimi 
propagandnimi prijemi je treba dose
či, da bo prihajalo v Rogaško več 
gostov kot jih iz nje, zaradi nerazume
vanja domače folklore in kavbojske 
navdihnjenosti krajanov, odhaja. Pre
prosto, mar ne? Seveda se je treba ob 
tem izmisliti prodorna in učinkovita 
propagandna gesla kot naprimer: če 
imate doma težave z okoljem, pridite 
v Rogaško. Ne bo vam (enkrat) žal! 
Ali pa: v Rogaški (jih) dobite več, kot 
želite!
Upam in iskreno želim, da bodo moji 
predlogi ob izidu Vrelcev že neaktual-

VELIK USPEH NA 10. DRŽAVNEM 
PRVENSTVU BARMANOV

Našo delovno organizacijo je na na
vedenem državnem prvenstvu in isto
časno 13. pokalu Bleda zastopala bar
manka Nada MIKOLIČ.
Tekmovanje je bilo mednarodno in to 
na Bledu 8. in 9. maja 1987. Razen 
domačih barmanov, ki morajo biti 
člani društva barmanov Slovenije, so 
sodelovali tudi člani drugih domačih 
in tujih barmanskih organizacij — 
članice mednarodne IBO.
Samo tekmovanje je bilo razdeljeno v 
dve kategoriji in sicer:
a) suhi in sladki cocktaili
b) dolge pojače.

Vsak tekmovalec je moral nastopiti v 
obeh kategorijah. Tekmovanje je po
tekalo tako, da tekmovalec pripravi 
barsko mešanico za tri člane strokov
ne ocenjevalne komisije in za tri člane 
komisije iz občinstva v dvorani.
Naša tekmovalka Nada Mikolič, ki tre
nutno dela kot barman v aperitiv baru 
v hotelu Sava je dosegla izvrsten 
uspeh. V skupni uvrstitvi tekmovanja 
je zasedla šesto mesto, komisija ob
činstva pa ji je dodelila I. mesto. 
Iskrene čestitke v imenu celotnega 
kolektiva in želimo še v bodoče po
dobne uspehe.

Z.P.

GOSTINSKO
TURISTIČNI
ZBOR
GTZ bo letos v Radencih in to 28. in 
29. oktobra.
V okviru raznih tekmovanj in predsta
vitev bo Zdravilišče sodelovalo:
1. EKIPNO TEKMOVANJE: ekipa 

hotel DONAT in ekipa hotela SAVA
V ekipi sodelujejo 4 delavci in to ku
har, natakar, slaščičar in barman. 
KUHAR: mora pripraviti začetno jed 
iz predloženega menuja za 6 oseb in 
glavno jed za 6 oseb;
NATAKAR: pripravi silvestrsko omiz
je za 6 oseb in javno pred gosti tran
či ra piščanca;
SLAŠČIČAR: pripravi novoletno torto 
po lastni izbiri in sladice za 6 oseb iz 
novletnega menuja.

2. TEKMOVANJE V PRIPRAVI 
NOVOLETNEGA MENUJA: ekipa 
TAVERNE

Kuhar in slaščičar pripravita silvestr
ski menu za 6 oseb. 2 natakarja pa 
pripravita omizje in postrežeta goste.

3. PRIPRAVA SLOVENSKIH 
NARODNIH JEDI

Zastopal nas bo tekmovalec iz obrata 
Bellevvue. Njegova naloga je, da pri
pravi eno mesno in eno sladko jed za 
12 oseb.

4. PRIPRAVA BOGRAČ GOLAŽA 
Zastopal nas bo tekmovalec iz Bohor
ja. Njegova naloga je, da pred publiko 
v visečem kotlu pripravi bograč golaž 
za 30 oseb.

5. TEKMOVANJE V PRIPRAVI 
DIABETIČNE DIETE

V tročlanski ekipi, ki nas bo zastopa
la, bo dietna sestra in 2 kuharja. Eki
pa predhodno pripravi 2 celodnevna 
jedilnika, na tekmovanju pa pripravi 
izbrami menu s 3 hodi.

6. TEKMOVANJE SOBARIC 
Zastopala nas bo po ena sobarica iz 
hotela DONAT in iz hotela SAVA.

7. TEKMOVANJE RECEPTORJEV 
Zastopala nas bosta recepcionerja iz 
hotela DONAT in iz hotela SAVA.

8. PRIPRAVA MEŠANIH PIJAČ 
S PROIZVODI RADENSKE

Za to tekmovanje se je prijavila Nada 
Mikolič, ki nastopa že tudi kot bar
man v ekipi hotela SAVA.

9. RAZSTAVA PROPAGANDNIH 
EDICIJ

Material za razstavo bodo pripravili v 
oddelku za ekonomsko propagando.

10. PRIZNANJE - REPUBLIŠKEGA 
ODBORA SINDIKATA

Podeljenih bo 10 priznanj v republiki, 
kot našega kandidata za to priznanje 
smo predlagali šefa kuhinje iz hotela 
SOČA ŠKODIČ STANETA.

11. ŠPORTNA TEKMOVANJA 
Dokončno še ni določeno za katera 
tekmovanja bomo prijavili naše tek
movalce. Najverjetneje pa bodo tek
movali v kegljanju, streljanju z zračno 
puško in z ekipnim tekmovanjem v 
šahu.
Ker želimo, da se naši tekmovalci te
meljito pripravijo na vsa tekmovanja, 
predvsem pa strokovno, smo na se
stanku poslovodij in nato na delav
skem svetu TOZD sprejeli sklep, da 
se najuspešnejše tekmovalce nagradi. 
Razen kritja stroškov, ki jih imajo v 
zvezi s tekmovanjem bodo posamez
ni tekmovalci v strokovnih tekmova
njih prejeli po zboru naslednje na
grade:

din
— zlata kolajna 100.000,—
— srebrna kolajna 70.000,—
— bronasta kolajna 30.000,—
Vsem tekmovalcem priporočam, da 
se na tekmovanje res temeljito pri
pravijo in jim pri sami izvedbi tekmo- 
nja želim veliko uspeha.

Prah Ludvik

KOMISIJA OBČINSTVA 
JI JE PRISODILA 
PRVO MESTO

Nada Mikolič na 10. državnem 
prvenstvu barmanov na Bledu
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ČAŠA JE (SKORAJ) POLNA

Naša zavestna, kontinuirana in zavze
ta prizadevanja, da zagotovimo čim 
boljše (ali pa vsaj normalno) počutje 
naših gostov, kar pomeni temeljni 
ustvarjalni element vsakega sodob
nega turizma, se razblinjajo v nič.

Številni sestanki, dogovori, sklepi itd. 
z akterji znotraj in izven delovne orga
nizacije, kategorična zagotovila o 
učinkovitih in sprotnih intervencijah 
pristojnih organov, ustanovitev lastne 
interne varnostne službe, izurjenih 
redarjev v posameznih, posebej prob
lematičnih lokalih — vse to ostaja 
beden poizkus v prizadevanjih za za
gotovitev vsaj znosne stopnje javnega 
reda in miru ter prometnega režima v 
našem zdravilišču. Eksibicionistično 
divjanje dobro znanih družb dobiva 
celo dodatne razsežnosti, postajamo 
nemočni. Brez pretiravanja in taktič
nega zaostrovanja razmer lahko re
čemo, da določeni strukturi delavcev 
nismo sposobni zagotoviti pogojev za 
normalno in varno delo, zato gre je
mati njihove občasne izjave, da ne 
morejo in zato ne bodo delali, dokaj 
resno. Dvoljujemo si konstatirati, da 
v takšnem primeru, če do njega pride, 
ne bo mogoče celotne zadeve pojas
niti z ne dovolj razvitimi samouprav
nimi odnosi, pomanjkanjkljivim infor
miranjem ali celo z načelno, pogosto 
nedefinirano odgovornostjo vodilnih 
in vodstvenih delavcev. Gre namreč 
za problematiko, ki je bila vseskozi v 
ospredju naših prizadevanj, povezova
li in dogovarjali smo se z vsemi čini- 
teiji, tudi tistimi izven delovne orga
nizacije, iskreno smo zaupali spreje
tim dogovorom in danim obljubam, 
rezultati pa — no, saj sami vidite, 
kakšni so.
Brez bojazni, da pretiravam, upam 
reči, da razmere preraščajo v bitko za 
vsakdanji kruh, kar v danih splošnih 
družbenih razmerah ni enostavno, še 
manj pa podcenjujoče vprašanje. Mar 
ni paradoksalna ugotovitev, da nam 
gostje odhajajo (tudi) zaradi bojazni 
pred ogroženo osebno itegriteto, ktit 
da bi že ne bilo drugih, za bivanje 
gostov ključnih problemov, dovolj. 
Bodo res morali polprazni hoteli in 
gostinski lokali dokazati, da je si
tuacija resna?

V celoti se zavedamo (lahko celo za
gotovim), da poznamo temeljna nače
la, na katerih temeljijo sistemi druž
bene samozaščite, varnostne aktiv
nosti in pravosodja. Pa vendar si ne 
znamo zadovoljivo razložiti dejstva, 
kako je mogoče, da so ljudje, ki že 
nekaj let zaposlujejo vse varnostne 
faktorje v kraju sicer kazensko krivi in 
odgovorni za svoja umazana dejanja, 
vendar v isti sapi rehabilitirani, ker so 
pričeli iskati službo (neverno kdaj in

Kako nam kaže stanovanjska 
problematika danes?
Po letu dni smo ponovono pri postop
ku sestavljanja prioritetnih list prosil
cev za stanovanja in stanovanjska po
sojila. Komisija oz. odbori za stano
vanjske zadeve so končali s sestavlja
njem predloga navedenih list, tako, 
da lahko posredujemo nekaj podatkov 
in ugotovitev v zvezi s stanovanjsko 
problematiko v Zdravilišču.
Več kot očitno namreč je, da le-ta po
staja v zadnjem obdobju vsako leto 
bolj pereča, kar bomo številčno, za 
zadnjih nekaj let, ponazorili kasneje. 
Pri tem najbolj izstopajo potrebe na
ših delavcev po stanovanjih, ki se

drastično večajo.
Tako bi letos delavci Zdravilišča po
trebovali 84 stanovanj. Od tega bi naj
več stanovanj potrebovali delavci v 
TOZD Zdraviliška dejavnost (kjer jih je 
tudi največ zaposlenih), in sicer 66 
stanovanj (zdravstvo 16, gostinstvo 
50), nato Skupne službe 8 (od tega 
je polovica delavcev zainteresiranih za 
zamenjavo stanovanja), TOZD Polnil
nica 6 in TOZD Vzdrževalna dejavnost 
4. Posebej omenjam, da navedene 
številke vključujejo tudi zamenjavo 
manjših stanovanj za večja.

Leto 1987 TOZD 1
Z G Skup. TOZD 2 TOZD 3 DS Skup.

Štev. pros. za stanov. 16 50 66 6 4 8 84
v % 79% 7% 5% 9% 100%

Prosilci za zamen. stan. 3 9 12 1 0 4 17
v % 71% 6% 0 23% 100%

Če primerjamo letošnje potrebe po stanovanjih z lanskoletnimi, lahko ugoto
vimo, da je bilo lani na ravni Zdravilišča 50 prosilcev za stanovanja, to je 41 % 
manj kot letos. Razen tega smo v tem času nekaterim delavcem že ustrezno 
rešili stanovanjsko vprašanje, nekaj delavcev pa se letos ni prijavilo na nate
čaj, kar je razvidno iz naslednje tabele:

TOZD 1
Z G Skup. TOZD2 TOZD 3 DS Skupaj

Štev. prosil, za stan. 
v letu 1986 11 29 40 5 2 3 50
Štev. prosil., ki smo jim 
v tem času ustrezno rešili 
stan. vprašanje 4 5 9 1 1 11
Štev. ostalih prosilcev, ki 
se letos niso prijavili 2 3 5 — — — 5

Štev. letošnjih prosilcev, 
ki so bili na prior, listi že 
lansko leto 5 21 26 5 1 2 34
Štev. prosilcev, ki se letos 
prvič prijavljajo 11 29 40 1 3 6 50

* pomeni, da je bilo 1 prosilcu iz TOZD 2 dodeljeno stanovanje (kadr.), ker pa 
ni bil na prioritetni listi nismo mogli to upoštevati, pač pa smo to upoštevali 
pri njegovem partnerju izvenzakonske zveze iz TOZD 1, ki mu je bilo tako po
sredno rešeno stanovanjsko vprašanje in se letos ne nahaja več na prioritetni 
listi.

Iz tabele je razvidno, da je letos kar 
50 delavcev (kar je toliko, kot je 
bilo lani vseh prosilcev za stanova
nja), ki so se prvič pojavili na priori

tetni listi, oz. so novi prosilci za sta
novanja. To pomeni, da je letos 60% 
vseh prosilcev novih.
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Poglejmo še potrebe po stanovanjih zadnjih nekaj let:

TOZD 1 Ind.
Z G Skup. TOZD2 TOZD3 DS Skup. rasti

Štev. prosil, 
v I. 1984 19 8 27 100%

v % 70% — — 30% 100%
Štev. prosil, 
v letu 1985 20 3 1 6 30 111 %

v % 67% 10% 3% 20% 100%
Štev. prosil, 
v I. 1986 11 29 40 5 2 3 50 185%

v % 22% 58% 80% 10% 4% 6% 100%
Štev. prosil, 
v letu 1987 16 50 66 6 4 8 84 311%

v % 19% 60% 79% 7% 5% 9% 100%

In kako je s krediti?

Vseh vlog za kredite je bilo 124, od 
tega 46 takih, kjer ni bilo namenskega 
varčevanja oz. se le-to v letošnjem

letu ni izteklo. Torej, več kot ena tret
jina delavcev, ki so prosili za kredit, 
ni izpolnjevala pogoja iz namenskega 
varčevanja.

TOZD 1
Leto 1987 Z

I
G Skup. TOZD 2 TOZD 3 DS Skup. V %

Število vlog 15 54 69 23 17 15 124 100
Štev. namen, vlog 4 25 29 9 7 1 46 37
Odobrene
nenamenske vloge 2 20 22 7 5 0 34
Odbite vloge zaradi 
neizpolnjevanja 
ostalih pogojev 
v Pravilniku 0 6 6 1 0 3 10

Skupaj odbite vloge 2 11 13 3 2 4 22 18

Skup. odobr. kred. 13 43 56 20 15 11 102 82

Iz tabele lahko ugotovimo, da je bil 
kredit odobren 102 delavcem, 22 de
lavcem pa ne. Če povemo v odstot
kih, pomeni, da je bilo 82-im % pro
silcev odobreno posojilo, 18-im % pa 
ne.
Za stanovanjski kredit je letos v Zdra
vilišču namenjenih 64.000.000.— din.

Sklenjeno je tudi, da je vrednost toč
ke enaka pri vseh TOZD-ih in DS. 
Predlog vrednosti točke je bil 
3.451,50 din, ki se pa v času obrav
nave prioritetnih list (to je pritožbeni 
rok, ki je trajal od 15. 7. do 30. 7. 
1987) ni spremenil. In koliko sredstev 
bi prosilci za kredit v naši DO želeli?

Štev.
prosilcev

Zeljen
znesek

Dodeljen znesek 
kredita po prio
ritetni listi

Dodelj. 
znesek 
v %

Zdravstvo 15 27.200.000,—
TOZD 1 Gostinstvo 54 68.100.000,—

Skupaj 69 95.300.000,— 34.642.000,— 54

TOZD 2 23 29.700.000,— 12.287.000,— 19

TOZD 3 17 17.100.000,— 9.377.000,— 15

DSSS 15 24.100.000,— 7.598.000,— 12

Skupaj 124 166.200.000,— 63.904.000,— 100

Najvišji znesek kredita v Zdravilišču je 
letos odobren v višini 925.000.— din, 
najnižji pa 318.000.— din. Zato se po
javljajo predlogi, da bi bil znesek sta
novanjskega kredita višji, in dodeljen

manjšemu številu delavcev — prosil
cev.
Primerjajmo še število prosilcev za 
kredit in vrednost točke v zadnji ne
kaj letih:

razen tega pa so "celo” našli čas za 
enkratno udeležbo na sestanku dru
štva zdravljenih alkoholikov. Vse to je 
dovolj, da se postopek zoper nje 
ustavi. Kako je takšna odločitev zgre
šila svoj cilj in smisel pa dokazuje že 
nekaj dni po njenem izreku izvedena 
običajna kriminalna akcija, katere ko
lovodja je prav oseba, o kateri teče 
beseda?
Vprašajmo še drugače: kako je mo
goče (rubrika "Nočna kronika” Delo), 
da se v določenem krajuv vzemimo 
Ljubljano, ostro in takoj reagira na 
navidez, v primerjavi z našimi prob
lemi, "dobrovoljne” izpade ljubiteljev 
žlahtne kapljice, pri nas pa kadrovski, 
tehnični, včasih pa tudi materialni 
problemi pristojnih organov onemo
gočajo ali vsaj ovirajo nujne, zlasti pa 
učinkovite intervencije. Da bo dilema 
popolnoma jasna: Smo svetovno zna
no (brez samohvale) zdravilišče, tako 
rekoč ogledalo stanja in razmer v naši 
družbi, s 40% zastopanostjo tujcev v 
strukturi gostov. Svoj kruh služimo v 
neusmiljeni bitki za gosta, v pogojih 
do skrajnosti zaostrene konkurence 
ter v dobro znanih trenutnih danostih 
naše družbe. Nam lahko kdo, ob poz
navanju in razumevanjnu situacije, v 
kateri živimo in delamo, zameri našo 
zaskrbljenost za eksistenco in bodo
či razvoj?
Iz povedanega dovolj argumentirano 
sledi, da praktično delamo v neke 
vrste "izrednih razmerah”. Bomo res 
morali samoiniciativno (morda celo 
nezakonito) poseči po ustreznih ukre
pih ter silo eliminirati s silo. Naj po
stane naš cvetoči park "Kosovo polje” 
za spopade med narodno zaščito in 
varnostno službo na eni ter tolpami 
razgrajačev na drugi strani? Naj tako 
obogatimo našo turistično ponudbo 
in privabimo nove, namesto odhaja
jočih gostov?
No, morda malce pretiravamo. Toda 
kaj nam preostane drugega po vsem, 
kar se je doslej zgodilo, se dogaja in 
se bo, kot kažejo razmere, dogajalo 
tudi v prihodnje?

D. J.

Ob prezgodnji izgubi očeta

MURKSLAVOTA
se iskreno zahvaljujemo 

tehničnemu vodstvu in vsem, 
ki ste nam v težkih trenutkih 

stali ob strani.

Vsi njegovi
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Število prosilcev

TOZD 1 TOZD 2 TOZD 3 DSSS Skupaj

Leto 1984 ‘ 22 11 14 8 55
Odobreno I. 1984 20 7 11 6 44
Leto 1985 32 16 10 7 65
Odobreno I. 1985 24 9 10 7 50
Leto 1986 59 22 12 10 103
Odobreno I. 1986 42 20 9 9 80
Leto 1987 69 23 17 15 124
Odobreno I. 1987 56 20 15 11 102

Vrednost točke pri kreditu

TOZD 1 TOZD 2 TOZD 3 DSSS

Leto 1984 223,84 810,58 266,00 306,67
Leto 1985 — 1.124,59 816,66 741,01
Leto 1986 2.181,00 2.181,00 2.181,00 ’ 2.181,00
Leto 1987 3.451,50 3.451,50 3.451,50 3.451,50

ZAHVALNICA

Kot gost tega mesta lahko izrazim pri
srčno ZAHVALO UPRAVI tega zdravi
lišča in številnim drugim posamez
nikom.
Dr. Kokovnik — internist zasluži pri
srčno pohvalo za svoj odnos in sploh 
za delo in humanost. In sestrica na 
F.A.V. Brigita Kamenšek ter drugi in 
celotno medicinsko osebje, ki vztrajno 
delajo z vsemi gosti in pacienti. Prav 
tako velja pohvala šefu restavracije 
tov. Sisinger Dušanu in natakarici Bo
žici, ki se zavzeto trudijo, da bi bilo 
vsakemu gostu udobno in ustrežemo 
njihovim željam in potrebam.
Tukaj je še osebje recepcije Pošta, ki 
izkazuje svojo humanost vsakemu, ki 
se tja obrne; posebno tovariša Rudi 
Stiplošek in Berk Jože.

Verjetno ni potrebno posebej komen
tirati navedenih primerjav. Sedanja 
situacija in podatki nam jasno kažejo, 
da bo potrebno bolj učinkovito reše
vati stanovanjsko problematiko.

Navedeni podatki (s katerimi razpola
gamo) nam ne obetajo nič kaj spod
budno reševanje stanovanjskih prob
lemov naših delavcev v letošnjem 
letu.

Je potem čudno, če se poraja nezado- 
vljstvo ljudi, ki ga največkrat občutijo 
člani komisij oz. odborov za stano
vanjska vprašanja in strokovne službe 
čeprav ne moremo vplivati na nakup 
novih stanovanj, ker je le-ta (torej: 
nakup) odvisen, kot smo že napisali, 
od ustvarjenih in razdeljenih sred
stev? Je potem čudno, da nekateri 
člani teh odborov ne želijo več sode
lovati pri tem delu, kar je bilo še 
posebej opazno letos, ko smo morali 
seje nekaterih odborov sklicevati po 
3-krat ali 4-krat, ker niso bile sklepč
ne? Je potem čudno, če se pojavljajo 
mnenja in prepričanja, da je tako pe
reča stanovanjska problematika po
sledica neustrezne kadrovske politike 
v Zdravilišču?

Kljub vsemu še poglejmo, kakšna 
stanovanja (po velikosti) potrebujejo 
naši delavci:

iz tabele so razvidna nihanja potreb 
po stanovanjih tako v posameznih 
TOZD-ih kot v DO kot celoti. Če po
gledamo trend rasti potreb po stano
vanjih v DO kot celoti in ga primerja
mo na I. 1984 vidimo, da je bilo v 
naslednjem letu (1985) 11% več pro- 
silecev, v letu 1986 že 85% več prosil
cev kot v I. 1984 in I. 1987 pa kar 
211 % več prosilcev kot I. 1984 oz. 
indeks rasti potreb po stanovanjih

(prosilcev) je 311. Ta podatek pa je 
lahko zaskbljujoč. In če se bo ta trend 
tako nadaljeval,... kaj potem storiti? 
In če ne bomo mogli zbrati oz. ustva
riti dovolj sredstev za nakup novih 
stanovanj?

Za letos je bil planiran nakup 7 novih 
stanovanj, od teh smo 3 začasno (za 
dobo 7 mes.) odstopili Samoupravni 
stanovanjski skupnosti Šmarje pri 
Jelšah (zaradi reševanja stanovanj
skih problemov pri graditvi nove av
tobusne postaje v Rogaški — ki je 
pomembna za ves kraj, tudi za Zdra
vilišče); 1 stanovanje smo pa dolžni 
vrniti Pekarni Rog. Slatina. Torej nam 
bodo ostala 3 stanovanja za dodelitev 
našim delavcem. Da ne spomnim še 

.na dolg ene TOZD do druge znotraj 
Zdravilišča. Namreč TOZD Vzdrževal
na dejavnost je dolžna vrniti eno 
1-sobno stanovanje TOZD-u Polnilni
ca, TOZD Polnilnica pa je dolžna vrni
ti eno 2-sobno stanovanje DS Skup
nih služb.

Še dve delavki moram posebej pohva
liti za njihovo vzorno delo in higieno. 
To sta Pažon Cvetka in Veber Irena, 
delavki hotela Trst. In še mnogim, ki 
se borijo za korist zdravilišča.
To bom objavil še v DELU in Večer- 
njem listu iz Zagreba.

Dr. Jovanovič Stojiša 
Novi Sad

Kako lep je ta Rogaški svet — 
ves v cvetju in z zelenjem je objet — 
a zemlja nas je obdarila — 
iz toplega vrelca — vsaki dan — 
zdravilne vode nam je nalila.

Hvala vam za vse — kar storili ste za 
me.
V slovo vas poljublja mama

Gajšek iz Celja 
soba 1312

Rogaška 28. 8. 1987

Stanovanje TOZD
TOZD 1 
Z

I
G Skup. TOZD 2 TOZD 3 DSS Skupaj

garson. ali 1-sobno 5 5 1 1 7
1-sobno 6 16 22 — 2 2 26
1- ali 1 1 /2-sobno 1 2 3 1 — 1 5
1 1 / 2-sobno — 2 2 1 — — 3
1-sobno ali 2-sobno 1 6 7 — 1 1 9
1 1 /2 ali 2-sobno 1 1 2 — — — 2
2-sobno 5 14 19 1 — 2 22
2-sobno ali 2 1 /2-sobno 1 — 1 — — — 1
2 1 /2-sobno — 1 1 — --- 1 2
2-sobno ali 3-sobno — 2 2 — — — 2
3-sobno 1 1 2 3 — — 5

Skupaj 16 50 66 6 4 8 84

Iz tabele je razvidno, da je največ potreb po 1-sobnih, 1+1/2 sobnih in 2-sob- 
nih stanovanjih.
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POROČILO O IZIDU REFERENDUMA 
IN O IZVEDENIH VOLITVAH ZA 
DELEGATE V DELAVSKI SVET 
ZDRAVILIŠČA

Dne 24. 9. 1987 je bil v vseh TOZD-ih 
in DSSS izveden referendum za:
— sprejem samoupravnega splošne

ga akta o skupnih osnovah in me
rilih pri pridobivanju in delitvi do
hodka ter čistega dohodka

— sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za oseb
ne dohodke in sredstev skupne 
porabe

in izvedene volitve za delegate v de
lavski svet Zdravilišča.

I. V TOZD Zdraviliška dejavnost se je 
glasovalo na treh glasovnih mestih. 
Delavci so pričeli z glasovanjem 
ob 6. uri, volitve pa so bile končane 
na vseh glasovnih mestih ob 18. uri.

Rezultati izida referenduma in volitev 
po posameznih glasovnih mestih v 
TOZD Zdraviliška dejavnost so nas
lednji:

A — Volišče št. 1 (zdravstvo)
1. Za sprejem samoupravnega spora

zuma o skupnih osnovah in merilih 
pri pridobivanju in delitvi dohodka 
ter čistega dohodka je od skupne
ga števila 195 delavcev, ki imajo 
pravico glasovati na referendumu, 
glasovalo z ”ZA” 159 delavcev, kar 
pomeni, da je navedeni samouprav
ni sporazum sprejet z 81,54%-no 
večino.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke in sredstev skup
ne porabe je glasovalo z 
”ZA” 155 delavcev, kar je 79,49%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča je od skupnega 
števila 195 delavcev glasovalo z 
"ZA”, za:
1. KORBAR Nevenko,

182 delavcev (93,33%)
2. PETAN Ireno,

189 delavcev (96,92%)
3. KRUMPAK Jožeta,

189 delavcev (96,92)
4. PANCE Majdo,

180 delavcev (92,31)

B — Volišče št. 2 (hoteli)
1. Za sprejem samoupravnega spo

razuma o skupnih osnovah in meri
lih pridobivanju in delitvi dohodka 
ter čistega dohodka je od skupne
ga števila 172 delavcev glasovalo z 
”ZA” 144 delavcev, to je 83,72% 
delavcev, ki imajo pravico glasova
nja na referendumu.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah 
in merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke in sredstev skup
ne porabe, je glasovalo z ”ZA” 138 
delavcev (80,23%).

3. Za delegate v delavski svež Zdravi
lišča je od skupnega števila 172 
delavcev glasovalo z ”ZA”, za:
1. KORBAR Nevenko,

112 delavcev (65,12%)
2. PETAN Ireno,

134 delavcev (77,91%)
3. KRUMPAK Jožeta,

142 delavcev (82,56%)
4. PANCE Majdo,

145 delavcev (84,30%).

C — Volišče št. 3 (restavracije)
1. Za sprejem samoupravnega spo

razuma o skupnih osnovah in me
rilih pri pridobivanju in delitvi do
hodka ter čistega dohodka, je od 
skupnega števila 407 delavcev, ki 
imajo pravico glasovanja na refe
rendumu, glasovalo z "ZA” 232 de
lavcev, kar je 57%.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za oseb
ne dohodke in sredstev skupne po
rabe, je glasovalo z "ZA” 205 delav
cev, kar je 50,37%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 407 delavcev, glasovalo z 
"ZA”, za:

1. KORBAR Nevenko,
241 delavcev (59,21 %)

2. PETAN Ireno,
234 delavcev (57,49%)

3. KRUMPAK Jožeta,
291 delavcev (71,49%)

4. PANCE Majdo,
294 delavcev (72,24)

V skupnem seštevku so v TOZD Zdra
viliška dejavnost rezultati izida refe
renduma in volitev v delavski svet Zd
ravilišča naslednji:
1. Za sprejem samoupravnega spora

zuma o skupnih osnovah in merilih 
pri pridobivanju in delitvi dohodka 
ter čistega dohodka, je od skupne
ga števila 774 delavcev, ki imajo 
pravico glasovanja, glasovalo z 
"ZA” 535 delavcev, kar pomeni, da 
je samoupravni sporazum sprejet 
z 69,12%-no večino.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za oseb
ne dohodke in sredstev skupne po
rabe je glasovalo z "ZA" 498 delav
cev, kar je 64,34%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 774 delavcev, glasovalo z 
”ZA”, za:
1. KORBAR Nevenko,

535 delavcev (69,12%)
2. PETAN Ireno,

557 delavcev (71,96%)
3. KRUMPAK Jožeta,

662 delavcev (85,52%)
4. PANCE Majdo,

619 delavcev (79,97%)

II. V TOZD Polnilnica je bilo glasova
nje na enem glasovnem mestu in 
so rezultati izvedenega referendu
ma oz. volitev naslednji:

1. Za samoupravni sporazum o skup
nih osnovah in merilih pri pridobi
vanju in delitvi dohodka ter čistega 
dohodka, je od skupnega števila 
220 delavcev, ki imajo pravico gla
sovanja na referendumu, glasovalo 
z "ZA” 178 delavcev, kar pomeni, 
da je navedeni samoupravni spo
razum sprejet z 80,90%-no večino.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah 
in merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke in sredstev skup
ne porabe, je glasovalo z "ZA" 172 
delavcev, to je 78,18%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 220 delavcev, glasovalo z 
"ZA”, za:

1. KORBAR Nevenko,
173 delavcev (78,64%)

2. PETAN Ireno,
173 delavcev (78,64%)

3. KRUMPAK Jožeta,
186 delavcev (84,55%)

4. PANCE Majdo,
184 delavcev (83,64%).

Rezultati glasovanja delavcev po pos
lovnih enotah oz. založnih skladiščih 
še niso znani, ker jim je zaradi 
majhnega števila zaposlenih, urejeno 
glasovanje po pošti.

III. V TOZD Vzdrževalna dejavnost so 
rezultati izvedenga referenduma 
oz. volitev naslednji:

1. Za samoupravni sporazum o skup
nih osnovah in merilih pri pridobi
vanju in delitvi dohodka ter čistega 
dohodka, je od skupnega števila 
146 delavcev, ki imajo pravico gla
sovanja na referendumu, glasovalo 
z "ZA” 117 delavcev, kar je 80,14%.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke in sredstev skup
ne porabe, je glasovalo z ”ZA” 109 
109 delavcev, kar je 74,66%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 146 delavcev glasovalo z 
"ZA":

1. KORBAR Nevenko,
97 delavcev (66,44%)

2. PETAN Ireno,
100 delavcev (68,49%)

3. KRUMPAK Jožeta,
137 delavcev (93,84%)

4. PANCE Majdo,
123 delavcev (84.25%).



IZ DELOVNE SREDINEM
IV. V DSSS so rezultati izvedenega re

ferenduma oz. volitev naslednji:
1. Za samoupravni sporazum o skup

nih osnovah in merilih pri pridobi
vanju in delitvi dohodka ter čistega 
dohodka, je od skupnega števila 
102 delavca, ki imajo pravico gla
sovanja na referendumu, glasovalo 
z ”ZA” 99 delavcev, kar je 97%.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah 
in merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke in sredstev skup
ne porabe, je glasovalo z "ZA” 100 
delavcev, kar je 98%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 102 delavca, glasovalo z 
”ZA”, za:
1. KORBAR Nevenko,

78 delavcev (76,47)
2. PETAN Ireno,

85 delavcev (83,33%)
3. KRUMPAK Jožeta,

86 delavcev (84,31%)
4. PANCE Majdo,

96 delavcev (94,11 %)
V skupnem seštevku so rezultati izida 
referenduma in volitev v delavski svet 
Zdravilišča, naslednji:
1. Za sprejem samoupravnega spora

zuma o skupnih osnovah in merilih 
pri pridobivanju in delitvi dohodka 
ter čistega dohodka je od skupne
ga števila 1242 delavcev, ki imajo 
pravico glasovanja na referendu
mu, glasovalo z ”ZA” 929 delavcev, 
kar je 74,80%.

2. Za sprejem pravilnika o osnovah in 
merilih za delitev sredstev za oseb
ne dohodke in sredstev skupne 
porabe, je glasovalo z "ZA” 879 de
lavcev, kar je 70,77%.

3. Za predlagane delegate v delavski 
svet Zdravilišča, je od skupnega 
števila 1242 delavcev, glasovalo z 
”ZA”, za:
1. KORBAR Nevenko,

883 delavcev (71,09%)
2. PETAN Ireno,

915 delavcev (73,67%)
3. KRUMPAK Jožeta,

1071 delavcev (86,23%) in
4. PANCE Majdo,

1022 delavcev (82,29%).

Pravna služba 
Marjan Berložnik

INFORMACIJA O ŠTIPENDIRANJU 
za šolsko leto 1987/88

Dne 17. 8. 1987 je odbor za strokovno 
izobraževanje podelil kadrovske šti
pendije za šolsko leto 87/88.
Delo odbora ni bilo lahko, menimo 
pa, da smo ga opravili korektno.
Pri podeljevanju smo upoštevali nas
lednje kriterije:

a) štipendije se podelijo kandidatom 
za tiste poklice za katere smo jih 
razpisali

b) učni uspeh
c) dohodek na družinskega člana
d) bližina bivališča
e) prednost dajemo otrokom naših 

delavcev

a) Razpisali smo 43 štipendij, prejeli 
159 vlog od tega 10 vlog za poklice, 
ki jih ne štipendiramo.

b) Odbor je bil mnenja, da je za pode
litev kadrovske štipendije učni 
uspeh pomemben dejavnik. Ugo
tovili pa smo, da imajo zadovoljiv 
učni uspeh prosilci za štipendije 
od V. stopnje naprej, medtem ko je 
učni uspeh kandidatov za IV. stop
njo porazen — v glavnem zadosten 
in dober, redko prav dober.

c) Glede dohodka na družinskega čla
na smo spoštovali samoupravni 
sporazum o štipendiranju v občini 
in pravilnik o štipendiranju. Pode
lili pa smo eno štipendijo kandida
tu, ki glede dohodka presega do
voljen znesek, kar pa je vseeno v 
skladu z omenjenimi akti, ker je 
potreba bila izražena, prijavljen pa 
je bil samo en kandidat.

d) Narava dela v naši DO in pereča 
stanovanjska problematika je na
rekovala upoštevanje tega kriterija. 
Za bližino bivališča smo upoštevali 
vse tiste kraje, ki imajo urejen javni 
prevoz in to je široko področje.

e) Ta kriterij smo upoštevali s tem, 
da smo tudi tu dajali prednost 
dobrim učencem. Najbolj kritično 
je bilo pri podelitvi štipendij za 
zdravstvenega tehnika, kajti na 
šest razpisanih štipendij je prišlo 
45 vlog, od tega 9 vlog otrok naših 
delavcev. Štipendije smo podelili: 
3 za I. letnik in 3 za II. letnik in pri 
podleitvi upoštevali razen učnega 
uspeha tudi dohodek na družinske
ga člana.

UGOTOVITVE

— Glede na število prijav ugotavlja
mo velik bodoči kadrovski poten
cial. Predlagamo, da se pri sestav
ljanju kadrovsko-izobraževalnih 
planov za naslednje leto natančno 
proučijo potrebe po kadrih za nas: 
lednje obdobje, seveda v skladu s 
poslovno ter inovacijsko politi
ko. Smo 1200 članski kolektiv, šti
pendiramo pa 87 dijakov in štu
dentov.

— Največje število štipendij podelju
jemo za IV. in V. stopnjo, malo pa 
za VI. in VII. stopnjo.

— Za IV. stopnjo (kuhar/natakar) se 
praviloma odločajo učenci s slab
šim učnim uspehom. Menimo, da 
se učenci z boljšim učnim uspe
hom ne odločajo za te poklice za-;, 
radi sme narave dela, pri žensketti, 
spolu pa so prisotni tudi določeni 
predsodki. To narekuje aktivnost 
v smislu temeljitih predstavitev teh 
poklicev v OŠ.

Kadrovska služba skupno z odborom 
za izobraževanje ugotavlja, da je per
manentno in vsebinsko poglobljeno 
kadrovsko planiranje temeljni pogoj 
za uresničevanje ustrezne politike šti
pendiranja oz. izobraževanja nasploh. 
S tem v zvezi je nujno, da temeljne 
samoupravne sredine v DO bolj dos
ledno in objektivno kot doslej vklju
čujejo področja kadrovanja s tem pa 
tudi izobraževanja v svoje letne, sred
njeročne in druge planske dokumen
te. Izkušnje namreč kažejo, da politi
ka izobraževanja, ki ne temelji na ob
jektivnih planskih dokumentih, kaj hi
tro preide v improvizacije, ki zaneslji
vo niso osnova za uresničevanje za
stavljenega gospodarskega razvoja 
DO. Jasno je, da se mora politika 
kadrovanja — torej tudi izobraževanja 
ustrezno odražati v sam. spl. aktih, ki 
vsebinsko urejajo to pomembno pod
ročje. Osnove in merila vsebovane v 
teh dokumentih morajo biti objektiv
no usklajena z dolgoročnimi cilji DO, 
pri čemer ne morejo in ne smejo odi
gravati interesi posameznikov prevla
dujočo vlogo.
Obstoj in nadaljnji razvoj DO je nam
reč tista osnova, ki zagotavlja eksi
stenco zaposlenih delavcev, s tem pa 
tudi generacij, ki prihajajo.
K tej informaciji prilagamo seznam 
tekočih štipendij in seznam štipendij 
podeljenih za šolsko leto 1987/88.

Za kadrovsko službo 
Herič Magda, l.r.



IZ DELA DRUŽBENOPOLITIČNIH ORGANIZACIJ m

SEZNAM TEKOČIH ŠTIPENDIJ

org. enota poklic št. zaklj. šol
štip. 1988 1989 1990 1992

DSS ekonomski tehnik 2 2 1989

TOZD 1 Gostinstvo slaščičarka 1 1
natakar 12 5 5 2
kuhar 8 2 5 1
kuharski tehnik 3 3
turistični tehnik 2 2
ekonomist-tur. smer 1 1

TOZD 1 Zdravstvo zd ravnik 2 2
viš. medicinska sestra 1 1
višji fizioterapevt 1 1
zdravstveni tehnik 7 1 2 4
laborant 1 1
bolničar 1 1

TOZD 2 kovinar 1 1

TOZD 3 elektro tehnik 1 1

Skupaj: 44

SEZNAM ŠTIPENDIJ ZA ŠOLSKO LETO 1987/88

org. enota poklic št. razpis. št. prijav.
štipendij kandidatov

DSSS ekonomski tehnik 1 16
dipl. ing. računalništva 1 4

TOZD 1 GOSTINSTVO natakar 15 15
kuhar 10 14
turistični tehnik 1 12
ekonomist-tur. smer 1 8

TOZD 1 ZDRAVSTVO zdravnik 1 12
višja med. sestra 1 3
višji fizioterapevt 1 5
zdravstveni tehnik 6 45
kozmetik 1 2
upravni tehnik 1 3

TOZD 2 dipl. ing-, kem. teh. 
elektro teh.

1 4

elektronik 1 1
strojni tehnik 1 5

Skupaj: 43 149
+ 10

vlog za poklice, 
ki jih ne štipen.

VRELCI — glasilo delavcev Zdravilišča Rogaška Slatina. Izdajatelj: Konferenca
odnovnih organizacij sindikata Zdravilišča Rogaška Slatina. Glavni in odgovorni 
urednik: Jože Drofenik, tehnični urednik: Tone Slivnik, Lektor Jožica Kores, tisk: 
Tiskarna FOTOLIK Celje. Izhaja mesečno v nakladi 1000 izvodov in ga prejemajo 
vsi člani delovne skupnosti brezplačno. Ureja ga uredniški odbor. Glasilo je opro
ščeno temeljnega davka od prometa proizvodov na osnovi mnenja republiškega
sekretarja za informacije št. 421 /72.

Postavimo most 
čez

generacijski
prepad

Pretekla dva meseca je v delu naše 
mladinske organizacije vladalo mrtvi
lo in marsikdo je že vprašal, če nam 
je pošla energija. Predvsem je krivo 
to, da je to pač čas dopustov in po
čitka za vse, pa tudi za mlade. Zato 
pa obljubljamo, da bomo z jesenjo 
pošteno zasukali rokave in se posve
tili konkretnim akcijam, saj smo si 
medtem gotovo nabrali dovolj moči, 
da bomo kos nalogam, ki smo si jih 
zastavili. Mučila nas tudi ne bo več 
težava s prostorom. Naj izkoristim to 
priliko še zato, da se zahvalim vsem, 
ki so nam omogočili, da smo dobili 
sobo v Slatinskem domu. To nam je 
gotovo vzpodbuda, da nadaljujemo 
delo s še večjim elanom.

Vendar pa namen mojega prispevka ni 
poročilo o našem delu in načrtih. K 
pisanju so me vzpodbudili očitki, ki 
jih mladi vse prevečkrat slišimo. Rada 
bi opozorila na nekatere splošne 
družbene pojave, ki so v neposredni 
zvezi z odraščajočo mladino, za kate
re pa mladina ni odgovorna, in tudi 
na njih nima vpliva. Očitajo nam mar
sikaj, pri tem pa niso pripravljeni po
slušati, kaj pa mislijo in želijo mladi. 
Morda bo koga, ki bo prispevek pre
bral, le spomnil na njegova mladost
na pričakovanja in želje.
Pravimo, da na mladih svet stoji. Ven
dar naš današnji svet na precej raz
majanih nogah. Pa zato niso krivi 
mladi. Vsak narod ima mladino, 
kakršno si zasluži. Verjetno se bo 
marsikomu ta trditev zdela groba. 
Zgledi pač vlečejo. Na žalost pa veči
noma potegnejo slabi kot dobri. In 
teh slabih zgledov ima naša mladina 
iz dneva v dan več. "Kar se Janezek 
nauči — to Janezek zna” je star pre
govor in gotovo ni nastal tjavdan. To
rej začnimo v vrtcu.
Otroci se zelo radi primerjajo med 
seboj. Takoj opazijo, da se je Metkin 
očka pripeljal ponjo z BMW-jem, Jož
kov očka pa je prišel ponj kar s kole
som, ker nima avta. Doma potem 
poslušajo kako si Hribarjevi gradijo 
hišo, medtem ko njihovi starši prešte
vajo dinarje in računajo ali jim bo 
ostalo še za hrano, ko bodo poravnali 
vse račune in obveznosti za stano
vanje. Socilane razlike so iz dneva v 
dan vse večje, naši obrazi vse bolj 
mrki in napeti. Pošteno delo več ne 
velja, saj se samo z OD komaj prebi
jaš iz meseca v mesec. Pa kljub temu 
še vedno vsi hlastamo za navideznim 
standardom in materialnimi dobrina
mi, znotraj pa ostajamo prazni, apa
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tični in nepriljudni. Pozabljamo na 
srčno kulturo, na sočutje, na sočlo
veka! Na neprijaznost smo se tako 
navadili, da je to že^kar običajen vsak
danji spremljevalec. Ni časa za dobro 
■knjigo, prijateljski pomenek, izlet, za 
igro. Prosti čas ne porabimo za spro
stitev iq notranjo bogatitev, temveč 
za iskanje dodatnega vira zaslužka. 
Poleg vsakodnevnih skrbi nas obkro
žajo še nemiri po svetu, vojne, stav
ke, grožnja jedrskega orožja, vse več 
nasilja tudi pri nas doma, onesnaže
no okolje in zdaj še nova bolezen, ki 
ogroža vse človeštvo. Res, lepa zapu
ščina za bodoče rodove!
In sredi vsega tega je naša današnja 
mladina. Nazaj ne gre, naprej ne čaka 
nič obetajočega. Odkritost, poštenje, 
delavnost, vrednote, ki so nam jih 
vsadili v srce naši vzgojitelji ne velja
jo več. Dobile so negativen predznak 
in torej niso več vrline ampak slabo
sti. Težko se v tem znajde nekdo, ki 
so ga učili, da si s poštenjem prido
biš spoštovanje in veljavo, če pa se v 
svetu odraslih cenimo po tem kaj kdo 
ima, ne glede na to, kako si je to pri
dobil. ”Ta pa zna!” bomo rekli za ti
stega, ki si je zgradil veliko hišo, 
kupil tri avtomobile, postavil vikend 
na morju. V naših očeh bo junak, saj 
kdor zna ta zna! In znanje vendar 
največ velja.

Torej tu je mladi človek na začetku 
svoje življenjske poti. Pred njim je še 
dokaj let in prihodnost ga čaka. Treba 
si je torej ustvariti standard, ki mora 
biti velik, večji, še večji, da bosta 
tako rasla tudi njegov ugled in velja
va. Najprej je-seveda treba najti za
poslitev. Priti do kruha je danes naj
večji problem, na katerega naletijo 
mladi po šolanju. Dobro, slej ko prej 
to še vsakemu uspe (na ta ali oni 
način). Torej najdeš zaposlitev in po
staneš pripravnik. Kaj kmalu spoznaš, 
daje teorija skoraj vselej sprta s prak
so. Pa tudi to prebrodiš (človek je pač 
izredno prilagodljivo bitje). Začneš se 
ozirati po drugih rečeh, na primer sta
novanju. Red je pač tak: najprej štal- 
ca, potem kravca. Po glej zlodja, spet 
se zatakne! Za stanovanje je treba de
narja, veliko denarja. Tega mlad člo
vek na začetku svoje kariere večinoma 
nima. Razen če nima staršev, ki ga 
imajo in so ga tudi pripravljeni dati. 
Torej stanovanje za naslednjih dvajset 
let odpade, saj je takih staršev, ki 
imajo denar, vedno manj. K sreči pa 
ima večina staršev vsaj stanovanje in 
se najde še kaka sobica za poveča
nje družine. In pripeješ "kravico”. 
Čez nekaj časa zaveka na ta svet 
načrtovano in nadvse zaželjeno dete. 
Vse se vrti okoli nebogljenčka. Pa je 
mimo tudi porodniška in ljubljeno 
dete postane družbeni nebodigatreba. 
Jasli in vrtci polni, bolniške mamice 
stanejo podjetja gore denarja, zgodi 
se še celo, da so materi med porod
niškim dopustom zasedli delovno

mesto, novega pa ni. Če ni dobre 
babice, ki komaj čaka, da bo vnučku 
lahko pripovedovala, kako je bilo vča
sih lepo, pa zdaj več ni, bo to zaželje
no dete prvega koraka v obvezno šola
nje, menjalo kup tet (takih ali drugač
nih), prišlo do vrtca in male šole, kjer 
bo deležno morda tridesetine skrbi, 
nege in vzgoje preobremenjene vzgo
jiteljice, doma pa hodilo po prstih, 
da ne bo motilo počitka utrujenih 
staršev. In ko bo končno zakorakalo v 
šolo, se naučilo brati, bo nehalo sa
mo poslušati in začelo tudi (bogne- 
daj!) uporabljati svojo glavo. Tedaj 
bo ugotovilo, da odrasli govorijo in 
pišejo eno, delajo pa drugo. Važna pa 
so dejanja, ne besede, mar ni tako?

Zdaj je komu gotovo razumljivo, zakaj 
sem zapisala v uvodu, da ima narod 
mladino, kakršno si zasluži. Morala bi 
dodati le še, koliko se ji posveti.

Nihče ne more reči, da je mladina 
kriva, da smo obtičali v gospodarski 
krizi (vsaj zdajšnja mladina ne). Pa 
vendar bo tudi ta mladina vračala dol
gove in reševala situacijo, kot bo ve
dela in znala.

Naša mladina ni slaba, vsaj večina, 
izjeme obstojajo povsod. Kdor to trdi, 
laže, ali pa je ne pozna. Nikakor pa 
tudi ni neumna, kot bi nekateri radi 
verjeli. Mladi budno spremljamo, kaj 
se okoli nas dogaja. V zadnjem času 
tudi vse glasneje opozarjamo na na
pake. Morda včasih to res ne počne
mo na najprimernejši način. Mladost

Kadrovske novice

V juliju 1987 so v Zdravilišču sklenili 
delovno razmerje naslednji delavci:

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 
Zdravstvo:
KAMENČEK Brigita in MIKLAUŽIČ 
Sandra — pripravnici za določen čas.

Gostinstvo:
OGRINC Ida, ŠURBEK Bernardica, 
VUK Verica, MIKOLIČ Marija, BUT 
Mitja, HORVAT Suzana in HALUŽAN 
Biserka — vsi pripravniki za določen 
čas ter KARNEŽA Anica — za dolo
čen čas.

TOZD POLNILNICA:
POLAJŽER Anton — za nedoločen 
čas in BELE Andrej — pripravnik za 
določen čas.

DELOVNA SKUPNOST SKUPNE 
SLUŽBE:
HERIČ Magdalena — za določen čas 
ter ŠKET Andrejka in PERKOVIČ Agi- 
ca —pripravnica za določen čas.

je pač norost — čez jarek skače, kjer 
je most. Vsak se je kdaj zaletaval z 
glavo skozi zid, preden je spoznal, da 
je treba vgraditi tudi vrata. In ravno 
zato je mladina gonilna sila napredka 
in ima vso pravico do prihodonosti, v 
kateri bo lahko sproščala svojo ener
gijo, se razvijala in ustvarjala!

Naj se zdaj omejim še na našo DO. 
Nekateri nam hočejo očitati, da zna
mo mladi samo kritizirati in ne čuti
mo pripadnosti svoji DO. Očitek je 
precej krivičen. Tudi če bi to bilo res, 
bi se morali v prvi vrsti ravno ti tova
riši in tovarišice, ki so že dolgoletni 
zvesti delavci naše DO, vprašati zakaj 
je to tako. Povprašajte kdaj tudi kaj 
mislimo mi o nekaterih stvareh, pa 
se bomo tudi mi počutili enakopravne 
člane del. org. Ne samo trkati sebe 
po prsih, češ mi se že leta in leta 
trudimo in žtrvujemo, vi mladi, ki ste 
komaj prišli, pa samo kritizirate. Ce
nimo vaše izkušnje in dosedanje do
sežke. Pomagajte nam, da tudi mi 
damo svoj prispevek k vsesplošnemu 
boljšemu standardu in skupno ustva
rimo dobro podlago za tiste, ki še 
prihajajo. Če pa naša kritika kdaj tudi 
ni upravičena, nas na to opozorite. 
Mladi smo že po naravi malo bolj 
nagnjeni h kritiziranju in nas pri tem 
rado zanese. Ne vzgajajte nas z grož
njami in kaznovanjem, temveč nas 
raje poučite, kje grešimo. Kar poseje
mo — to bomo tudi želi. Seme je 
dobro, le še dobra vzgoja in nas za 
prihodnost ne bi smelo skrbeti!

VIDA

Delovno razmerje je prenehalo 
naslednjim delavcem:
TOZD 1 — Zdravstvo:
POPOVIČ Silva in LAVRIČ Tatjana — 
po sklepu za določen čas.
— Gostinstvo:
JAVORIČ Ankica in ANIČIČ Mirko — 
sporazumno prekinila delovno raz
merje; OGRINC Rozalija — upokoje
na; MESARIČ Bojan — po sklepu za 
določen čas in VERBEK Ivan — po 
sklepu disciplinske komisije.

V avgustu 1987 so v Zdravilišču skle
nili delovno razmerje naslednji delavci:

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 
Zdravstvo:
BRAČUN Ivanka, BOŽIČ Mateja, 
HERČEK Aleksandra, BERCKO Kse
nija, TEPEŠ Milica, MURKO Bernar- 
dika — vsi za določen čas.
Gostinstvo:
BORŠIČ Darko, ČOH Snježana, 
FIRŠT Elizabeta, GROBIN Breda, 
JECL Terezija, JUTRIŠA Dubravka, 
KRUMPAK Anica, MIŠJA Marija, VA- 
LEK Liljana in ZOBEC Marjana — vsi 
za določen čas (čas pripravništva).
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Lopata je zasajenaTOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST: 
JAKOP Metod in ŽGAJNER Radko - 
za nedoločen čas; MEDVED Tobija in 
DROFENIK Bernarda — za določen 
čas.

Delovno razmerje je prenehalo 
naslednjim delavcem:
TOZD 1 — Gostinstvo:
PECL in JURIČ Erik — sporazumno; 
ROSI Aleksander — po sklepu za do
ločen čas;
TOZD 2:
TACER Franc in KRIŽANEC Marjan 
— samovoljno.
TOZD 3:
BRAČUN Franc — upokojen.
DSSS:
POVŠE Darja — sporazumno.

POROČILI SO SE:
ZEC Dušanka — poročena ŠKODIČ 
KAMENČEK Brigita — poročena 

STIPLOŠEK
HAJNŠEK Elica — poročena KRIŽAN 
KOLAR Božo in TRSTENJAK Zinka — 

poročena KOLAR.
Novoporočencem želimo veliko sreče!

M.O.

USTANOVITEV FILATELISTIČNO- 
NUMIZMATIČNEGA 
DRUŠTVA V ROGAŠKI SLATINI

Na pobudo Zdravilišča smo dne 19. 
10. 1986. leta ustanovili filatelistično- 
numizmatično društvo ”DONAT Mg” v 
Rogaški Slatini.
Društvo šteje sedaj 21 članov, shaja
mo pa se vsak drugi in četrti četrtek v 
mesecu, ob 19. uri v hotelu SAVA.
Na teh sestankih se pogovarjamo o 
novostih na področju zbiranja znamk, 
starega denarja, drobnih starinskih 
predmetov in značk, menjavamo, ku
pujemo, prodajamo omenjene zbira
teljske predmete med seboj, pa tudi z 
gosti. Ravnokar pa smo začeli s pri
pravami za razstavo, ki bi naj bila, v 
kolikor bo šlo vse po sreči, nekje v 
mesecu marcu.
Ob ustanovitvi društva smo imeli tudi 
žig "prvega dne” na dopisnicah in ku
vertah. Kdor te žige zbira, se lahko 
oglasi pri nas, saj jih je še nekaj na 
prodaj.
Zelo bi nas veselilo, če bi se nam pri
družili tovariši in tovarišice, ki že ima
jo zbirke znamk, starega denarja, ma
lih starinskih predmetov in značk, se
veda pa tudi tisti, ki nameravajo po
stati zbiratelji.
Naš cilj je, med ostalimi, pridobiti 
čim več mladine, saj so takšne vrste 
zbirateljstva poučno-izobraževalne in 
nudijo poseben užitek.

Tokrat gre čisto zares. Ob starem zd
ravstvenem domu na potezi do Donat- 
skega doma se je pojavila Ingradova 
gradbena ograja in stroji so se zajedli 
globoko v hrib. V teh dneh smo pri
ča že prvim delom na utrjevanju te
meljev in zadnjega zidu bodoče Avto
busne postaje v našem kraju.
Res smo na ta čas že dolgo čakali in 
zato morda v tem trenutku nismo niti 
prehudo razmišljali o tem, da se v 
urejenih turističnih deželah takšne 
stvari odvijajo praviloma v času izven 
sezone. Po lepih običajih namreč, ki 
jih goji mednarodni turistični trg ter 
v zvezi s tem tudi vrednoti ponudbo, 
si ni mogoče predstavljati v turistič
nih jedrih v sezoni odprtih gradbenih 
jam in težkih strojev. No očitno ima
mo pri nas že debelo kožo, kar se 
tega občutka tiče in pridno navajamo 
goste, prehodne in stacionarne na to, 
da je Rogaška stalno v gradnji.
Pa v tem primeru ne bi radi, da bi 
takšno trkanje na vest pomenilo kriti
ko investitorjem v ta, za normalno od
vijanje prometa in s tem tudi za turi
zem, nujno potreben objekt. Želeti je 
v tem primeru le, da se bodo dela s 
primerno dinamiko nadaljevala ter bo 
tako nov objekt čimprej služil svoje
mu namenu.
Čeprav je bila prostorska rešitev v 
javni obravnavi ter tudi zaradi večje 
preglednosti pripravljena maketa ce
lotnega kompleksa — od postaje do 
trgovsko-poslovnega centra, bi po
novili nekaj najpomembnejših podat
kov o nastajajoči avtobusni postaji. 
Objekt bo zajemal 950 m2 skupne po
vršine pri čemer bo 430 m2 zaprtih 
površin, ostalo pa predstavljajo pokri
ti peroni. Poleg 6 peronov bo v osred
njem delu čakalnica, s prometnim 
uradom in agencijo, bife, prodaja ča
sopisov, tobaka in ostalega, kar je 
običajno na takšnih kioskih, prostor 
pa bo tudi za manjši trgovski program 
ter poslovalnico loterije.

Objekt je projektiral naše gore list, 
dipl. ing. arh. Uroš Birsa, ki je za
poslen v projektantski organizaciji 
Ambient iz Ljubljane.
Nosilci izvedbe pa so Izletnik, ki se 
pojavlja kot glavni investitor ter In
grad, ki praktično gradi objekt za trg. 
Po programu krajevne skupnosti je 
zagotovljena predvidena udeležba v 
pripravljalnih delih, skupno s sredstvi 
za urejanje stavbnih zemljišč in ne
nazadnje še sredstva SCKIS Šmarje 
pri Jelšah.
Skupna vrednost objekta po predra
čunu, ki predvideva fazni pristop je 
okrog 700 mio din. Obstojajo dobre 
možnosti za takojšen plasman vseh 
zgrajenih površin, kar naj bi z vključe
vanjem sovlagateljev omogočilo so
razmerno hitro dokončanje vseh faz in 
s tem usposodobitev objekta v celoti 
še pred prihodnjo turistično sezono. 
Objekt bo pod sreho že v tem letu.

Skladno s projektom je potrebno pri
stopiti k zamiku magistralne ceste in 
rušitvi donatskega doma, kar naj bi 
bilo izvedeno že v septembru. Tudi 
zatemnitev, ki je na potezi od Donat
skega doma do Bohorja v zvezi z deli, 
ki se izvajajo na objektu. Potrebno bo 
poskrbeti, da se v vmesnem času do 
dokončanja, čimprej zagotovi premo
stitvena rešitev za razsvetljavo.
V septembru bi se naj zaključili pri
pravljalni postopki za investicijo v tr
govsko poslovni center in tako se bo
do dela na objektu pričela v mesecu 
oktobru. Merx s soinvestitorji bo mo
ral v tem času zagotoviti potrebna 
sredstva oz. finančno konstrukcijo za 
izgradnjo kompleksa. Pri reševanju 
posameznih vprašanj s tega področja 
bo očitno potrebno strti še kakšen trd 
oreh, vendar je glede na poslovno 
sposobnost investitorjev in skladno 
dleovanje vseh ostalih dejavnikov v 
krtaju in občini pričakovanje, da bo 
objekt nared do prihodnje sezone, na 
dokaj realni osnovi. M. Z.

Dolina Sotle - brez akumulacije



IZ KRAJAa© xmniL@n

Dnevi keramike - Rogaška 87
Od 1. do 9. septembra smo letos že drugič pripravili teden 
keramike - imenovan DNEVI KERAMIKE. Že lanskoletna 
prireditev je lepo uspela, zato smo se v zdravilišču odlo
čili da bo tradicionalna in jo bomo prirejali vsako leto prvi 
teden v septembru. Postavili smo lončarsko peč za trajno 
uporabo, ki jo lahko zakurimo večkrat v letu (demonstra
cija lončarskega oblikovanja) za popestritev bivanja zdra
viliških gostov. Povabili bomo več lončarjev za nastop 
na "lončarski terasi”.

Lončarska peč v parku

Janez Boljka, akt, suha glina

Prvotni namen prireditve je bil in naj ostane tudi v bodoče 
- ponuditi našim gostom več dogajanja med bivanjem v 
zdravilišču (animacija gostov).

Moto prireditev DNEVI KERAMIKE v Rogaški Slatini je: 
Oblikovanje gline kot v tradicionalni ljudski obrti (lon
čarstvo) umetno-obrtno oblikovanje (umetna obrt) in 
žlahtno umetniško oblikovanje z glino (kiparstvo - mala 
plastika v žgani glihi - TERAKOTA).

Ljubica Kočica, žena, suha glina

Franc Željko, vaza, suha glina
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DNEVI KERAMIKE so bili obogateni s folklorno-glasbe- 
nimi prireditvami. Nastopil je ansambel Miška Baranje - 
Beltinška banda - prvi večer ob žganju pri peči in drugi 
popoldan na terasi pred kavarno Zagreb. V soboto zvečer 
je odmevalo fantovsko petje pri peči. Nastopil je moški 
kvartet INGRAD. Za zaključek pa je zaplesala domača 
folklorna skupina MINERALI, ki jo je žal v vežo Save preg
nal dež. Na utesnjenem prizorišču so odplesali svoj pri
pravljen program ljudskih plesov.
Zdraviliški gostje so z velikim zanimanjem spremljali že 
priprave na to prireditev - gradnjo peči. Na "lončarski 
terasi” je vzbujal veliko zanimanje lončarski mojster Zelko 
Franc iz Pečarovcev na Goričkem (Prekmurje). Nastajanje 
uporabnih oblik lončenih posod s spretno roko in smis
lom za ljudsko izročilo na lončarskem kolovratu z nožnim 
pogonom (prvobitna tehnološka naprava); odgovori rado
vednim obiskovalcem in izpolnjevanje drobnih želja do 
oblikovanja starodavne vaze po slikovni predlogi je pestri- 
lo DNEVE KERAMIKE ob lončarski peči. To je sedaj v 
parku pred hotelom Sava naša "Lončarska terasa”. Go

stinska ponudba na njej pa je odžejala marsikoga v tem 
sončnem, toplem prvem septembrskem tednu.
V kiparski delavnici - ATELJE - so letos sodelovali: aka
demski kipar Janez Boljka iz Ljubljane, oblikovalec kera
mike, ki je svoje izkušnje pridobival v Španiji - Božo Petek 
iz Ljubljane in naša domačinka - oblikovalka keramike in 
stekla - Ljubica Kočica. Atelje je bil v Tržaškem domu (po
leg cvetličarne zdravilišča) in je imel "ODPRTA vRATA” 
zadnje tri dni po eno uro - ogled že oblikovanih del in po
govor z avtorji o vprašanjih zanimivih za obiskovalce.
Dela nastala v tem tednu bodo razstavljena v mesecu de
cembru. (Sušenje kiparskih izdelkov in umetne keramike 
zahteva daljši čas. Zato bodo žgana pozneje in ustrezno 
površinsko obdelana - patiniranje male plastike, glaziranje 
keramike).
Prireditev je bila odmevna tudi v širšem slovenskem pro
storu. Našim gostom je popestrila bivanje pri nas in mar
sikateremu omogočila prepričljivo spoznati nastajanje lon-
čevine ”v živo”. . .Anton Slivnik

Jezero Vonarje 
da ali ne, 
oziroma če, kdaj?
Ni še tako daleč čas (ali pa se morda 
motim, saj leta tečejo presenetljivo 
hitro), ko smo s ponosom govorili o 
akumulaciji Vonarje, kot novi, po- 
mebni pridobitvi v naši in sosednjih 
hrvaških občinah. Z njim bi naj odpra
vili poplave v Obsotelju, zagotovili 
pomemben vir pitne vode za Hrvaško 
Zagorje, na njem razvijali dopolnilno 
turistično-rekreativno ponudbo, pa 
tudi energetske ambicije je projekt 
omenjal.
Povsem običajno in normalno je, da 
se čedalje pogosteje slišijo umestna 
vprašanja, zakaj je svoj čas tako zag
nana aktivnost zastala in to v fazi, ko

so primarni vodnogospodarski objekti 
v pretežni meri zgrajeni in bi lahko 
pričeli opravljati vsaj del predvidenih 
funkcij. Sedanje stanje in zapleti v 
zvezi z akumulacijo dobivajo celo šir
še, družbenopolitične dimenzije, saj 
so tema o učinkovitosti in umetnosti 
investicijskih vlaganj v današnjih raz
merah še posebej aktualne. Nikakor 
ne gre zanemariti tudi dejstva, da je 
akumulacija terjala, razen velikih ma
terialnih vlaganj tudi nepopularno 
preseljevanje tam živečega življa, ki 
še danes ni prebolel dejstva, da je 
moral zapustiti domove, na katerih so 
živele in delale generacije njihovih 
prednikov. Lahko si mislimo, kako 
jim je pri srcu, ko danes gledajo po
gosto prazno, puščavo podobno dno 
toliko opevanega objekta. Vem, mar
sikdo bo rekel, da napredek terja svo
je in da v zvezi z njim ni mesta za pre
tirano sentimentalnost. Strinjal bi se, 
če bi bile sedanje razmere na Vonarju 
izključna posledica nujnih okoliščin,

vendar sem prepričan, da temu ni v 
celoti tako.

Pri zapletku, ki mu danes ni videti 
rešitve so prav gotovo odigrali svojo 
vlogo tudi neusklajeni interesi akterji, 
pa tudi na trenutke toleranten, v nas
lednji fazi pa strogo uraden, da ne 
rečem birokratski odnos nekaterih ob
lastnih organov. Prav to je po mojem 
skromnem mnenju poglaviten razlog 
za naravnost strahoten ekološki do
godek — katastrofalen pogin rib v že 
dalj časa napolnjenem jezeru, ki ga 
je "bilo treba” nenadoma in brez 
predsodkov izprazniti, da bi se ta ali 
oni rešil morebitne odgovornosti. 
Zgražanje širše javnosti ob tem sra
motnem dogodku, nas pravzaprav ne 
bi smelo presenetiti.
Sicer pa ima vsak od katerjev nasta
lega zapleta svoj prav. Upravljalec je
zera "Nivo” zato, ker iz soglasja pri
stojnega republiškega organa izhaja, 
da se sme jezero polniti občasno
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(menda le v zvezi z zadrževanjem vi
soke vode). Po tej plati bi naj torej 
šlo za tako imenovano ”suho” aku
mulacijo. Za vodno gospodarstvo oz. 
za izvajanje inšpekcije pristojni re
publiški organ zato, ker se lahko aku
mulacije gradijo in polnijo samo, če 
ustreza kvaliteta vode ob vstopu v 
jezero vsaj II. kvalitetnemu razredu 
(žal je reka Sotla na tem mestu že 
uvrščena v IV. kakovostni razred). Ri
biči zato, ker so v dobri veri, da bodo 
v doglednem času izpolnjeni pogoji 
za "obratovanje” akomulacije, pričeli 
v že nekaj let akomulirane vode vlagati 
ribji naraščaj, ki se je pričel, na veliko 
začudenje strokovnjakov, nadpopreč- 
no hitro razmnoževati. Nato pa je ne
nadno spoštovanje črke zakona uni

čilo na tisoče kilogramov rib, med 
njimi tudi takšne kapitalne primerke, 
o katerih se celo poznavalcu lahko 
samo sanja. Turistično gostinski de
lavci so prizadeti in neprijetno pre
senečeni zato, ker so v svojih razvoj
nih dokumentih že upoštevali dopol
nitev turistične ponudbe z vodnimi 
športi in to možnost tudi že javno 
propagirali. Mladim brodarjem je ne
nadoma spremenjena situacija zavrla 
izvedbo ambicioznih načrtov, ki so se 
jih lotili v sodelovanju z nosilci turi
stične dejavnosti v občini in še bi 
lahko naštevali.
Če k vsemu naštetemu dodamo še 
neuradno informacijo, da si tudi stro
kovnjaki niso povsem enotni o vpra
šanju, ali je bolj koristno akomulacijo
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izsušiti in dopustiti ponovno zarašča
nje dna, ali bi bilo bolje ohraniti dolo
čen nivo vode, ki bi tega ne dopustil, 
je zmeda popolna. Upajmo le, da bo
sta zmagala zdrava pamet in razum 
ter da bo v doglednem času prišlo do, 
čeprav začasne, rešitve, ki ne bo te
meljila na ekstremih skrajnosti po
sameznih činiteljev.
Vsekakor pa nam mora biti povsem 
jasno, da dolgoročne perspektive vo- 
narske akomulacije brez čistilnih na
prav ni. Pri tem mislim na čistilne 
naprave, ki bi očistile vodo pred vsto
pom v jezero do take mere, da bi 
trajna akomulacija sploh lahko nasta
la. Ob tem pa pomemeni predelava 
jezerske vode v pitno vodo posebno 
poglavje, ki mu vsaj v sedanjih raz
merah ni videti konca.
Po nepreverjenih podatkih naj bi bilo 
treba za izgradnjo primarbe čistilne 
naprave cca 200 milijard dinarjev, v 
znesek pa niso vštete predhodno po
trebne investicije kot npr. gradnja ko- 
lektorjev itd. Res je, da je manjši del 
sredstev pripravljen že letos zagoto
viti Zveza vodnih skupnosti Slovenije, 
kljub temu pa ostaja na združenem 
delu zainteresiranih občin ogromno 
breme, ki mu dajejo dodatno težo za
ostrene družbenoekonomske razmere. 
Pa tudi sam pristop k pripravljalnim 
aktivnostim za gradnjo čistilne napra
ve je s strani odgovornega nosilca 
(GOKOP) premalo intenziven in učin
kovit. Če je za mnoge druge razloge, 
ki otežkočajo ali odlagajo rešitev 
problema moč najti utemeljene argu
mente, jih za človeško lagodnost ni. 
Morda bi za začetek pričeli prav tu?

D. J.

Futuristična
pravljica
ali kako je izginilo 
Sotelsko jezero
Pisalo se je leto 2000.
Nautični turizem na jezeru se je s po
močjo administrativnih ukrepov raz
bohotil kot orjaške salmonele, odkar 
so jih I. 1990 proglasili za ribe.
Bilo je poletje. Dan kot toliko ostalih 
ni obetal nič novega. Sonce je le s 
težavo pronicalo skozi gosto megleno 
zaveso, ki se je valila po dolini vse do 
Milkinega Šmarja.
V Zdravilišču GENEX — Rogaška so 
negovalci uličnega sistema ravno iz
praznili vse zabojnike, smeti pa do 
centimetra natančno izstrelili na od
lagališče pod Bočem. V zraku je visel 
oster duh po dehidriranem urinu.
Na parkirišču Grand hotela GORE
NJE SOČA je stala vodička in čakala 
goste, da jih popelje na "surfanje”. 
Vmes je delila Agrokomercove meni

ce, ki jih je bilo treba izpolnjene od
dati na jezerski ladji. Ko so bili konč
no vsi zbrani, je pritekel še hotelski 
zdravnik Jasar al Bugijat in se jim 
pridružil.

Odrinili so. Pot je vodila skozi zele
nico mimo pokrite tržnice, pa preko 
proge skozi industrijsko cono in mi
mo športnega parka, pa zopet skozi 
industrijsko cono. Ob mrtvi čistilni



^fMlIKSO LITERARNI KOTIČEK OSTALO 3H

napravi za katero samoprispevek ni 
uspel, je sedela gruča ribičev in se 
veselila bogatega plena. Salmonele 
do danes neverjetno dobro prijemale. 
Se malo in prispeli so.
Na rjavorumeni travi je ležalo nekaj od 
komarjev opikanih teles in melanho
lično strmelo v zrak. Nedaleč od oba
le je vsa veličastna v svojem srebrno- 
sivem sijaju, tik nad kot olje mirni 
vodni gladini lebdela ona. Jezerska 
ladja. Zadnje čudo tehnike. Inovacija 
stoletja. Pravi perpetuom mobile. Vso 
potrebno energijo je dobila iz jezer
skega bio plina in ga spreminjala v 
električno in toplotno energijo. Zra
ven je ustvarjala še elektromagnetno 
polje za svoje lebdenje in za surfanje 
potrebno brzino vetra. Skratka, vse je 
bilo avtomatizirano in daljinsko up
ravljano iz sedeža investitorja. Na lad
ji sta bila samo barmen, natakarica in 
v eni od sprejemnih pisarn uslužben
ka Zdravilišča, ki je zbirala anketne 
lističe — oziroma nepokrite menice. 
Največ jih je bilo iz Velike Kladuše. 
Vse bi še naprej teklo kot po maslu, 
če...

Pri nas je vedno vsaj en ČE. Tudi 
tukaj ni manjkal. Nihče ne ve, zakaj 
so "anketne” menice ostajale na ladji. 
Povsod jih je bilo polno. Polna so 
bila skladišča, vsi pomožni prostori, 
strojarnica, celo v baru in po palubi 
jih je bilo vse polno.

Tistega usodnega dne, pa se je zgodi
lo nekaj čisto nepričakovanega. Že 
zgodaj zjutraj so objavili po radiu Mil
kino Šmarje rezultate lokalnih volitev. 
Neverjetno! Samo za 3 (tri) glasove 
so zmagali "zeleni”. Takoj so začeli 
opravljati svoje poslanstvo. Bilo je 
ravno po kosilu, ki ga je Zdravilišče 
svojim gostom —- deskarjem serviralo 
kar na jezeru.

Ladja je nenadoma začela čudno 
drhteti. Kot da bi zaslutila nesrečo. 
Vse je utihnilo, še komarji so se ne
kam poskrili. Nenadoma, kot da bi z 
neba padel, se na ladji pojavi zelen 
možakar. Bil je zelo starinsko oble
čen. Na sebi je imel uniformo — kot 
nekakšen ROBIN HOOD. Ni imel lo
ka, imel pa je puščico, oziroma ne
kakšno palico.

V baru se je predstavil kot radieste
zist.
Barmen mu je ponudil kozarec moč
nega — uvoženo vino iz vinoteke 
(AVSTRIA GLVCOL letnik 1985), pa je 
odklonil. Raje je spil dva deci DO N AT 
Mg, nakar je odkorakal na palubo. 
Povzpel se je na komandni most, po
gledal na vse strani sveta in s svojo 
bajalico zamahnil trikrat proti jugu in 
trikrat proti severu, ter izginil tako 
nenadoma kot je prišel. Skrivnostno 
je izginila tudi posadka z gosti vred. 
Nepokrite menice so se spremile v 
pivnike, ladja se je pa brez šuma po
topila.

Naslednjega jutra jezera ni bilo več 
nikjer.

Na istem mostu kjer je poprej lebdela 
ladja, pa je zrasla mogočna sončnica 
z neštetimi zlatorumenimi cvetovi in 
jih veselo nastavljala soncu in čebe
lam.
Jutro je bilo res čudovito, kot v dav
nih starih časih.

Ko se narava
(s človekovo pomočjo) razhudi...

Sreda, 5. avgusta tega leta je ne
dvomno dan, ki bo ostal posebej 
skrbno zapisan v zgodovini obstoja 
TTG Atomske toplice, zlasti pa v spo
minu nekaj sto gostov tega, od Roga
ške Slatine za dober lučaj oddaljene
ga in že lepo uveljavljenega naravne
ga zdravilišča. Povsem nepričakovano 
in vsem preventivnim aktivnostim 
navkljub (izgradnja "suhe akumulaci
je” Vonarje, regulacija Mestinjščice 
itd.) so tega dne, zaradi močnega 
deževja narasle vode Sotle in Mestinj
ščice dobesedno preplavile avtokamp 
in le pravočasni, požrtvovalni, odločni 
in pravilno vodeni aktivnosti delovne
ga kolektiva, ob njem pa tudi enot 
civilne zaščite, narodne zaščite, mi
lice, gasilcev in drugih gre zahvala, 
da ni prišlo do materialne škode ka
tastrofalnih dimenzij in, kar je še toli
ko bolj važno, do človeških žrtev.
O dogodku smo se pogovarjali s tov. 
Borisom Završnikom, ki se ga v Zdra
vilišču spominjamo kot bivšega direk
torja splošno kadrovskega sektorja, 
sedaj pa že nekaj let uspešno vodi ko
lektiv Atomskih toplic. Čeprav je tov. 
Završnik znan kot prijeten sogovor
nik, postane še danes, več kot mesec 
dni po opisanih dogodkih, smrtno re
sen in vidno prizadet, ko nanese be
seda na minula dogajanja. Tudi brez 
zgovornih fotografij, ki tako nazorno 
pričajo o preteklih dogodkih lahko to
rej verjamemo, da je tokrat šlo zares...

V sredo, 5. 8. 1987 je sprva kazalo, da 
bodo sicer nadpoprečne padavine 
povzročile običajno razmočenost te
rena in pa, za takšne priložnosti ne
pogrešljive luže, čeprav je avto kam p_ v 
Atomskih toplicah zgledno urejen. Že 
ob 7.30 pa se je situacija naglo spre
menila, saj je začela voda nenormal
no hitro naraščati, čeprav se niti tedaj 
ni dalo sklepati o dimenzijah preiz
kušnje, ki čaka goste in deloven ko
lektiv. K sreči so previdnejši že tedaj 
predlagali umik skoraj stotih osebnih 
avtomobilov na nekoliko privzdignjen

plato ob letnem bazenu ter na po
dobne lokacije ob dovoznih cestah. 
Kmalu se je pokazalo, kako umestna 
je bila takšna previdnost, saj se je v 
izredno kratkem času spremenilo par
kirišče v pravo jezero, enako pa se je 
dogajalo tudi v avtokampu. Takšen 
hiter in nenaden preobrat je prepri
čal še zadnje optimiste med gosti, da 
tokrat ne gre za običajen NNNP tem
več zares, zato so se disciplinirano 
vključili v tedaj že strokovno in odloč
no vodeno reševalno akcijo, ki so jo 
prvi zastavili delavci kolektiva Atom
ske toplice. Poudariti je treba izredno 
hitro reagiranje enot civilne zaščite, 
milice, narodne zaščite, gasilcev in 
drugih ter zlasti njihovo umirjeno in 
usklajeno delovanje. Tako so milični
ki takoj vzpostavili radijske, namesto 
pretrganih telefonskih zvez, že pol ure

Sprva je kazalo, kot da gre za malo pretirano poudarjeno turistično ponudbo ..
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po nastanku resnejše situacije so pri
hiteli na pomoč gasilci iz Podčetrtka 
in Pristave, aktiviran je bil občinski 
štab civilne zaščite, ki je najprej akti
viral specilano gasilsko enoto iz Stek
larne "Boris Kidrič” v Rogaški Slatini. 
Ponovno, kot že tolikokrat doslej so 
prihiteli na pomoč tudi gasilci iz Hu
ma na Sutli ter tako potrdili že nešte
tokrat dokazano solidarnost z ljudmi 
v nesreči onkraj Sotle.
Prostor nam ne dopušča opisati vseh, 
na trenutke kritičnih dogajanj tega 
dne. Kakšne nadčloveške napore je 
terjala borba z vodno ujmo izpričujejo 
dejstva, da je bilo po relativno krat
kem času od pričetka nevarnosti 
možno reševati ljudi in premoženje iz 
prikolic še samo s čolni, same priko
lice pa je bilo treba privezati, da jih ni 
odplavilo. Skozi kamp je drla narasla 
voda, ki je pretila, da bo zdaj prepla
vila tudi plato pri bazenu ter se znesla 
nad tu parkiranimi umaknjenimi avto
mobili. K sreči do tega ni prišlo. Sa
mo predstavljamo si lahko občutke 
gostov, ko je voda pretrgala tudi pro
met na cesti Celje — Zagreb in umika 
iz Podčetrtka praktično ni bilo. In 
prav v teh, do takrat najbolj kritičnih 
razmerah je kolektiv TOZD Atomske 
toplice pokazal vso svojo zrelost in 
solidarnost. Za približno 500 eva
kuiranih gostov, dotlej bivajočih v 
170 prikolicah je, kot da gre za po
vsem samo po sebi umevno stvar, za
gotovili tople malice in čaj.
Približno ob 16. uri je voda povsem 
odtekla in zapustila za sabo pravo raz
dejanje. Kljub temu, da se je delovni 
kolektiv, od pisarniških moljev do či
stilk takoj lotil ponovnega urejanja 
avtokampa je postal izredno aktualen 
problem nadaljnjega bivanja nekaj sto 
"brezdomcev”, ki se niso mogli vrniti 
v prikolice. Prav tu pa se je pokazala v 
vsej svoji dimenziji organska pove
zanost Zdravilišča Atomske toplice 
ter kraja in krajanov Podčetrtka, ki za
nesljivo ni plod naključnih reakcij, 
temveč že leta trajajoče, zavestne in 
skrbno gojene aktivnosti (zgled, ki 
mnogo pove!).
Številne družine, pretežen del brez
plačno, so ponudile pomoč v obliki 
prenočišča, tako, da je le 32 gostov 
prišlo na prenočevanje v Rogaško 
Slatino, kjer so bili gostoljubno spre
jeti, centralni delavski svet Zdravili
šča pa je sklenil, da so stroški preno
čevanja naš delež solidarnostne po
moči Atomskim toplicam, kar je vse
kakor hvalevredno tudi z vidika utrje
vanja in nadaljnjega razvijanja naših 
medsebojnih stikov ter odnosov.
Medtem so delavci Atomskih toplic 
ob sodelovanju mladine, ki je bila na 
vojaškem urjenju na Boču mrzlično 
odpravljali posledice ujme. Že po 2 
(dveh!!) dneh je bil ponovno uspo
sobljen za bivanje tako, da so morali 
televizijci svoje prerokdbe o /-dnev
nih sanacijskih delih demantirati.

Kljub neverjetni zavzetosti kolektiva 
in pomoči občinskih ter drugih dejav
nikov je jasno, da nastanka škode ni 
bilo mogoče v celoti preprečiti oziro
ma odpraviti. Le-to ocenjujejo na 
100.000.000,— din. Znesek pa bi bil 
nedvomno neprimerno višji, če bi re
zultati samozaščitnega ravnanja ne 
bili tako uspešni, kot so bili. Nikakor 
ni mogoče mimo podatka, da so de
lavci Atomskih toplic vložili v sanaci
jo škode cca 2000 delovnih ur ter da 
je pri tem bil humani in solidarnostni 
odnos krajanov Podčetrtka, praktič
no neprecenljiv.
Sodim, da zaslužijo naši sosedje za 
izkazano požrtvovalnost in visok nivo 
strokovne usposobljenosti ter samo
zaščitne zavesti, naše iskrene čestit
ke. Ob tem se nam samo po sebi 
ponuja nadvse pomembno vprašanje: 
Kako bi ravnali v podobnih okolišči
nah mi? Smo dovolj pripravljeni na 
nenadne udarce neobvladljive narave 
in druge podobne razmere? Gotovo 
gre za temo, ki bo morala najti svoj

Rogatec je eden tistih trgov pri nas, 
ki se lahko pohvalijo z bogato uprav
no politično in kulturno preteklostjo. 
V kolikor je bil njegov politični pomen 
omejen na starejša časovna razdobja, 
se je Rogatec kulturno razvijal v času 
med obema vojnama, zlasti pa po 
drugi svetovni vojni. Iz Rogatca so 
izšli številni kulturni in politični de
lavci, ki so s svojim ustvarjanjem in 
delom ponesli v svet slavo svojega 
kraja. Ta tradicija tudi danes ni preki
njena in domačini združno z rojaki iz 
raznih krajev domovine in tujine tvor
no sodelujejo pri ohranjanju pomena 
Rogatca kot kulturnega središča 
zgornjega Posotelja.

odmev na ustreznem mestu.
Ob koncu tega zapisa se mi (prise
gam, da brez zlih namerov) samo po 
sebi zastavlja nadvse zanimivo in po
membno vprašanje: Saj smo gradili 
Akumulacijo Vonarje med drugim tudi 
za preprečitev "udarnega poplavnega 
vala”. Regulacija potoka Mestinjščica 
je pogojevana s podobnimi nameni. 
Nikakršen strokovnjak za hidrološka 
vprašanja nisem, zato si upam najdlje 
do ugotovitve, da tu nekaj ne "Štirna”. 
Pa brez zamere, če v svoji birokratski 
omejenosti nakladam neslanosti. 
Toda poplava je bila, to upam reči in 
to ena največjih po izvedbi "odrešil
nih” hidroloških in drugih posegih. 
Pa še Vonarje je bilo prazno, bolj kot 
kdajkoli prej, celo ribe nam je uspelo 
pravočasno odstraniti, samo da smo 
pridobili nekaj dodatnega volumna 
za poplavne vode!
Sicer pa, naj ne bo zamere, čeprav bi 
kakšno pojasnilo odgovornih ne bilo

Iz spleta takšnih in podobnih okoli
ščin je nastal tudi Spominski muzej 
Rogatec, ki je prerasel v enega naj
pomembnejših lokalnih muzejev na 
prostem v Sloveniji. Nikakršna zag
nanost strokovnih služb ne bi poma
gala pri njegovem nastajanju, če ne bi 
bilo zavzetih Rogačanov in rojakov, 
zlasti tistih, ki živijo v Ljubljani. Tako 
se je z združeno pomočjo novousta
novljenega Društva za ureditev spo
minskega muzeja Rogatec in Zavoda 
za spomeniško varstvo iz Celja ures
ničila ideja, da se v neposredni bližini 
trga postavi muzej na prostem (ali 
skansen, etnopark).

Spominski muzej Rogatec v začetku leta 1987. Kompleks sestavljajo štirje pre
stavljeni in muzejsko prezentirani objekti ter društvena pisarna (Fotoarhiv ZSV 
Celje, 1987).

Spominski muzej Rogatec
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Začetki izgradnje muzeja segajo v leto 
1979, ko so predstavniki ZSV Celje 
pregledali gradbeno stanje stare Šmi
tove hiše. Tlake 58. Na osnovi ugoto
vitev, da je hiša kljub slabemu videzu 
še primerna za prestavitev, so člani 
društva začeli z iskanjem najustrez
nejše lokacije za muzej na prostem. 
Ker je bil izbor razmeroma skromen 
(tri možne lokacije), so se po posvetu 
z zavodom odločili za zemljišče ob 
križišču cest proti Rogatcu, Donački 
gori in Ptuju.
Med leti 1980 in 1982 je bilo potrebno 
opraviti vrsto formalnosti, ki so obse
gale najemno pogodbo za zemljišče, 
pridobitev lokacijskega in gradbenega 
dovoljenja, izdelavo idejne zasnove 
muzeja in izdelavo elaborata za pre
stavitev hiše v muzej. Pri tem je dru
štvo skrbelo za organizacijsko, zavod 
pa za strokovno plat izvajanja akcije.
Leto 1983 pomeni začetek grad
nje muzeja. Takrat so na pose
bej izbranem mestu postavili stano
vanjsko hišo in jo prekrili s slamo, 
zaradi pomanjkanja sredstev je ostala 
hiša gradbeno nedodelana. Ker je bil 
končni cilj rogaškega muzeja izgrad
nja (izmišljene) vzhodnoštajerske do
mačije, sev letu 1984 ni nadaljevalo s 
finalizacijo hiše temveč so stekla dela 
na prestavitvi in gradnji gospodar
skega poslopja, ki so ga prenesli z 
Rjavice, hiša št. 27. Na novo je bilo 
potrebno sezidati hlev, medtem 
ko so bili leseni deli poslopja še 
dobro ohranjeni in so le nekatere za
menjali novi. Po dograditvi so hlev 
prekrili s slamo, ki so jo tako kot za

hišo prispevali kmetje iz Tlak, Žahen- 
berca in Donačke gore.
Razvoj in izgradnja muzeja je prepri
čal še zadnje "neverne Tomaže”, da le 
ne gre za muho enodnevnico, tem
več za resno in strokovno utemeljeno 
delo. S tem je raslo zanimanje med 
ljudmi in delovnimi organizacijami 
(Tekstilna tovarna Prebold, Medex 
Ljubljana), utrdilo pa se je zaupanje 
med društvom in Kulturno skupnostjo 
Slovenije, kot glavnim finanserjem 
izgradnje muzeja. Zato ni čudno, da 
se je iz leta v leto večal obseg oprav
ljenih del in je bil plan po pravilu pre
sežen.
Ljudje, ki delajo pri izgradnji muzeja 
so enotnega mišljenja, da je bilo leto 
1985 najbolj plodno leto v izgradnji 
muzeja. Takrat so postavili kozolec, 
ki so ga prenesli s Pršline s Hrvaške
ga, znotraj in zunaj so z ilovico ome
tali hišo in hlev, dogradili lopo na se
verni strani hleva in jo prekrili s sla
mo, napeljali so vodo ter postavili 
temelje za muzejsko pisarno. S števil
nimi predmeti, ki so jih prispevali 
prebivalci okoliških krajev, so opre
mili desni del stanovanjske hiše in 
deloma hlev. Muzej se je javnosti 
prvič predstavil 8. septembra 1985, ko 
je bila v Rogatcu osrednja proslava 
občinskega praznika.
Bolj ali manj končno podobo je muzej 
dobil v letu 1986, ko so z domačije 
Tlake 52 prestavili svinjak in ga pre
krili s slamo, dogradili so društveno 
pisarno, napeljali elektriko in položili 
zemeljski električni kabel, z deskami 
obili zatrepe na hiši in kozolcu ter

ZA RAZVEDRILO PA ŠE TO

NE VEMO OD KOD JE TA POSNE
TEK, VEMO PA, DA SE JE V MEDU- 
GORJU POKAZALA MARIJA V VELIKI 
KLADUŠI PA HUDIČ.

TURISTIČNI PRISPEVEK KULTURI — 
Vedra na sliki ne sodijo med tistih 
šeststo, ki jih je zaradi pomanjkanja 
vode na Obali naročil.....

Vsaka podobnost s hotelom Sava je 
zgolj slučajna.

(Rusti)

parno in lopo na hlevu. Muzej so obo
gatili s številnimi muzejskimi ekspo
nati.
Smisel rogaškega muzeja na prostem 
ni samo suhoparna muzejska dejav
nost, temveč se želi prestaviti "živa” 
kmetija srednjega kmeta, s tem, da 
se obogati z raznimi hišnimi dejav
nostmi, ki so (bile) značilne za okoli
ške kraje. Na domačiji bi uredili go
stišče pod vejo (pušl-šank), ki bi bil 
predvsem namenjen za organizirane 
skupine turistov (iz zdravilišča Ro
gaška Slatina in Atomske Toplice), 
šolskih in drugih izletov. Obiskoval
cem bodo ponudili domačo hrano, 
oblikovane spominke (steklo, do- 
bovški kamen) in predmete domače 
obrti (koše, košare, tkanine).
Lahko se bodo okrepčali z žganjem, 
vinom, medico in medom, ki jih bodo 
pripravljali v muzeju. V letnem času 
bo muzej stalno odprt, tako da ga 
bodo lahko obiskali tudi nenapoveda
ni obiskovalci, zlasti planinci, ki bodo 
namenjeni na Donačko goro.
Rogaški muzej na prostem je tako 
kot vsak muzej izmišljena in nenarav
na inštitucija. Prestavljanje hiš in ure
janje takšnih in podobnih skansenov 
nima namena biti model ohranjevanja 
naše kulturne dediščine, temveč je to 
skrajna možnost, ki lahko v takšni 
obliki, kot je Spominski muzej Roga
tec, uspešno predstavi vsaj del naše 
kulturne dediščine.

Naš glasbeni vsakdan

Svetovna človeška hudobija 
zapira v kletke tudi ptiče.
Zavoljo njih petja, ter perja okras.

Popolnoma drugačno, še hujšo 
hudobijo pa izvaja, naša RADIJSKA 
POSTAJA.
Svojim ptičem poslušalcem ne krati 
svobode, le kljun zapira 
in cufa perje - njih okras.
Žvrgolenje tuje jim vsiljuje, 
in perje neokusno jim vpikuje.
Teh ptičev pesem pristno, 
so vrteli nam vsak dan, 
dokler izumili niso — 

nebodigatreba —■ SKUPNI PROGRAM.

(Rusti)

VSI SMO NORKOMANI

Vsi ne uživamo vsega 
a vendar smo vsi narkomani.
Nekateri kupujejo opij in "travo", 
drugi pa pijejo, kot šlo bi za stavo.
So eni pijani še vedno od zmage, 
kofetarje mučijo zoprne zgage.
A omama skupna, ki je le pri nas 
doma to je prihodnost svetla, 
večno le obljubljena.

(Rusti)
(Rusti)
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Rogaško glasbeno poletje
Kje je hudič,
kje je domača publika?
Zakaj ni bilo DUDEKA? 
Premalo sodelujemo 
s kulturno skupnostjo

V današnjih časih je pisanje o kulturi 
jalov posel, še težje pa je delo na tem 
področju. Ne samo zaradi vse manj 
denarja, ki se ga v ta namene odvaja, 
ampak zavoljo čudnega obnašanja in 
čedalje hujšega pomanjkanja čuta do 
vsega. Naravnih in.tržnih zakonitosti, 
poslovne in morale kot take. Vse več 
imamo raznih kritikastrov in dušebriž- 
nikov, ki iščejo in "vidijo” hudiča po
vsod, tudi v čisto običajni kulturni 
prireditvi. Če že drugače uspe, če 
ustreza zveznemu in republiškemu 
ključu, če ne žali naših narodov in na
rodnosti, če hvali pridobitve naše re
volucije — pa ni primeren kraj prire
ditve. Če je npr. koncert v cerkvi, je 
že to spogledovanje v vero in tako 
naprej. A kultura je vendar nastajala 
tisočletja, ne samo zadnjih 40 let.
V takih razmerah je res težko delati. 
To zmorejo le rojeni entuziasti in ne
utrudni organizatorji kot je naš 
FRANCI PLOHL. Ob zaključku letoš
njega Rogaškega poletja, ki je trajalo 
polna dva meseca sva o teh rečeh 
malo pokramljala. Na očeh se mu je 
videlo, da je z letošnjo kulturno bero 
zadovoljen, saj je bila res bogata in 
pestra.,

”V tem času se je zvrstilo 26 več ali 
manj uspelih prireditev, med katerimi 
izstopajo: začetna predstava maribor
ske Opere — slovenska opera GO
RENJSKI SLAVČEK, največji obisk je 
doživel Mednarodni plesni turnir,

Slovenski oktet s Hubertom Bergan
tom in zaključna prireditev, ki jo je 
zopet sklenila mariborska Opera z 
opereto NETOPIR. Zanimivo, da kon
cert narodnozabavnega ansambla ni 
bil kaj prida obiskan. Sploh so pa še 
vedno najštevilnejša publika naši go
sti iz tujine (lani iz 46 držav) in temu 
primerno je bil tudi sestavljen letošnji 
program. Mimogrede — vsi programi 
oziroma vsebine so bili natisnjeni 
tudi v nemščini in italijanščini.

Posebnost letošnjega glasbenega po
letja je bila Rogaška noč. Ples je bil 
namenoma prestavljen na avgust, ker 
je bil zadnja leta kot veliki Rogaški 
ples vedno slabše obiskovan. Nekoč 
tradicionalen Anenball je bila ”gala” 
prireditev za Rogaško! Seveda, pravi 
tov. Franci, ko pa sta bila v vsem letu 
samo dva ali trije plesi. Danes se pa 
pleše skoraj vsak večer in je razumlji
vo, da za ples ni več takšnega zani
manja.
Mi smo že dolgo razmišljali kaj bi 
naredili, kako bi ga popestrili. Letos, 
ko je kopališče pod našo upravo, smo 
nameravali prireditev izvesti na pro
stem — v kopališču, pa nam jo za
godlo vreme.
Pa zopet so se našli ljudje, ki so 
tudi to odločitev skritizirali. Vendar je 
bila odločitev pravilna. Kaj pa DU- 
DEK? PRAVIJO, DA JE BIL SAMO ZA 
VABO! Ni ga bilo, vendar je moral 
imeti zelo tehten vzrok (baje bolezen 
v družini), ker je tisti dan tudi trem 
drugim prirediteljem odpovedal. Nam 
se je javno opravičil. V dokaz vsem 
"nevernim Tomažem” objavljamo tudi 
kopijo pogodbe in eno od opravičil 
objavljeno v Večernem listu. Poleg 
tega še je LIRA ponudila za odškod
nino kot sponzor jugoslovanskega 
ŠANSONA ROGAŠKA 87, kar je naj
manj 400.000,— din.

'Ja, veliko naših ljudi gleda vse samo 
skozi dinar. Znano pa je, da se kul
turne prireditve le redkokdaj krijejo. 
Pri nas pa-če gledamo na kompletno 
ponudbo-brez tega ne moremo biti. 
Iz tega se lahko naredi samo dobra 
reklama, ki jo bodo s svojimi vtisi 
gostje ponesli domov, rekoč: vidiš, v 
Rogaški smo pa lahko to in to videli, 
slišali...
Sploh se pa o Rogaški in njenih prire
ditvah ni nikoli toliko pisalo kot letos). 
(Zanimiv bi bil izračun oziroma primer
java s ceno nekega reklamnega inser- 
ta enake dolžine — za tiste, ki jih 
skrbijo številke). Tudi vstopnina pri 
nas ni bila nikjer pretirana. (Za pri
mer: v Šmarju je bilo treba odšteti 
1.500.— din za večer baročne glasbe 
pri Sv. Roku). Mislim, da s takimi

prireditvami ni Zdravilišče nič izgu
bilo, kvečjemu pridobilo in povečalo 
svoj "image" (Od izvajalcev je že mar
sikdo postal naš reden gost) Tudi 
"šenkali” nismo nobenemu nič, kot 
se govori med ljudmi, da na veliko 
gostimo "muzikantarje” vseh sort.

Poletna šola komorne godalne igre, 
ki jo vodi prof. MARKOVIČ (Zagreb,- 
čan, ki že 25 let deluje v SALZBUR
GU) je bila tudi plačana.
10 udeležencev iz Avstrije in ZR Nem
čije je plačalo redno šolnino 
2000 Asch in pension po dnevnih ce
nah. Iz Jugoslavije ni bilo nobenega, 
kljub temu, da smo poslali vabila.
"Žal mi je pa”, nadaljuje Franci, "da 
slabo sodelujemo s Kulturno skup
nostjo, ali pa oni z nami, kot da nis
mo njihovi člani.
Organizirajo se prevozi za oglede oper 
v Mariboru, Zagrebu, Ljubljani, do 
Rogaške je pa predaleč? Zato se res
no sprašujem kaj bomo predvajali v 
kulturnem domu, ko bo končan, da bi 
pritegnilo ljudi. Saj ne pričakujemo, 
da bodo domačini leteli na vsako pri
reditev, vendar bi se z malo več orga
niziranosti v regiji dalo marsikaj iz
boljšati.
Tudi mi izboljšujemo in nadaljujemo 
že začeto delo naših predhodnikov. 
To ni naša pogruntacija, je le nadalje
vanje stare tradicije. Trudimo se, da 
vse skupaj spravimo na nivo, ki ga je 
Rogaška že imela in ga še vedno za
služi”, je končal tov. Franci.

R. S.

Janez Boljka, akt, suha glina 
DNEVI KERAMIKE '87


